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BAŞKAN RECEP AKDAĞ  –  Değerl i  Komisyon üyesi arkadaşlarım , 

hepiniz hoş geldiniz.  

Sayın Komisyon üyelerimiz, değerli  bürokratlar ve basın mensupları;  

toplantı yeter sayımız var.  

Sağlık, Aile, Çalışma ve Sosyal İşler Komisyonumuzun 27’nci Yasama 

Dönemi Üçüncü Yasama Yılı 9 ’uncu Toplantısını açıyorum.  

Bu toplantımızın özel bir sebebi var, tamamen özel bir gündemle 

toplandık. Daha önce Komisyon üyelerimizi bi lgi lendirmişt im, ist işare de 

etmiştik doğrusu böyle bir toplantı için.  

Hepinizin malumudur, 2019’un Aralık ayından it ibaren bütün dünya yeni bir 

salgınla tanıştı  ve Dünya Sağlık Örgütü bir müddet sonra bunu uluslararası 

acil durum olarak i lan etti. Hepimiz “Covid -19” olarak bu acil durumun ismini 

bil iyoruz. Ülkemizde de ciddi bir çabayla bu salgına karşı mücadele ediyoruz. 

Sağlık Bakanlığımız başta olmak üzere çeşit l i bakanlıklarımız meseleyle 

mücadele ediyorlar. Türkiye Büyük Mil let Meclisinde de bazı yasa 

maddeleriyle bu salgının oluşturabileceği olumsuz etkileri azaltmak üzere 

çalışmalar yaptık, kanun maddeleri kabul ettik.  

Bu toplantımızda özell ikle Komisyonumuzun, Sağlık, Aile, Çalışma ve 

Sosyal İşler Komisyonunun pandemi boyunca çalışma şartlarıyla i lgil i olarak 
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ist işarede bulunmak üzere toplandık, gündemimiz bu. Türkiye Büyük Mil let 

Meclisinde de çalışmalara bir iht isas komisyonu ola rak Türkiye Büyük Mil let 

Meclisi Başkanı nezdinde ve gruplar nezdinde ne gibi tavsiyelerde 

bulunabil iriz, bunları da konuşacağız ve içimizden bir heyet oluşturarak bu 

toplantının sonrasında hem Mecliste grubu bulunan parti lerin grup 

yönetimlerini hem de Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımızı ziyaret 

edeceğiz. Toplantımızın maksadı bu. Elimizden geldiği kadar da toplantıyı 

kısa tutmayı şimdiden öneriyorum. Her ne kadar hepimiz maskeliysek de 

kapalı bir ortamdayız, tedbirlerimizi aldık, havalandırıyoruz sal onu, bizler 

maskeliyiz ama şunu artık bi l iyoruz: Maskeli olunsa bi le kapalı ortamlarda 

“aerosol” dediğimiz bir yolla hastalığın bulaşma riski var, özellikle uzun 

oturulduğunda var. Yine, hepinizin malumudur, Türkiye Büyük Mil let 

Meclisimizin değerl i üyeler inden hiç de azımsanmayacak sayıda arkadaşımız 

Covid-19 hastalığına yakalandı. Hastalığı ağır geçiren arkadaşlarımız oldu, 

hafif geçiren arkadaşlarımız oldu. Sayıların tümü bizde, Komisyonumuzda 

yok; böyle bir istatist ik de tutmuyoruz, zaten bizim görevimi z de değil  ama 

arkadaşlarımızdan bil iyoruz ki çok önemli sayıda arkadaşımız gerçekten 

hastalıkla tanıştı. Dolayısıyla, ifade ettiğim gibi, hem Komisyonumuzda hem 

de Türkiye Büyük Millet Meclisinde genelde hangi korunma tedbirleriyle 

çalışmalara devam edilmesi gerektiği hususunda istişarelerde bulunacağız, 

ist işari bir toplantı yapıyoruz. Toplantımızın amacını izah etmiş oldum.  

Değerli  arkadaşlar, komisyon toplantıları tarihinde belki de bir i lk 

olabilir üyelerin bir kısmının dij ital ortamdan toplantıya kat ıldığı bir toplantı. 

Var mı böyle başka bir toplantı? Herhâlde yapılmadı.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Bunun Genel Kurul la i lgil i  kısmının da 

başlatılması lazım.  
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BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  İşte bugün onları konuşacağız beraber 

Değerli Mil letvekil im.  

Bu arada malumunuz 7 kişiden oluşan bir çalışma grubu daha 

oluşturmuştuk -gruplarımızın bu husustaki öneri lerini alarak yaptık elbette 

bunu- çok kısa bahsedeyim: Ruh sağlığıyla alakalı konuları konuşmak üzere 

de bir toplantı yaptık. Bu toplantıların özell ikle paydaşlarla  görüşeceğimiz 

kısımlarının büyük bir bölümünü yine dij ital ortamda video konferanslarla 

yapma kararı aldık arkadaşlarımızla. O hususta da i lerledikçe zaman zaman 

siz Komisyonumuzu bilgilendireceğiz.  

Şimdi, müsaade ederseniz ben sözü sizlere bırakayım. Nel er 

yapılabil ir, onları alalım, not edelim; daha sonra yine hep birl ikte küçük bir 

heyet oluştururuz, baştan ifade ettiğim gibi gruplarımızı ve Türkiye Büyük 

Millet Meclisi Başkanımızı birl ikte ziyaret ederiz.  

Buyurun.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Sayın Başkan,  öncelikle bu toplantı için ben 

teşekkür ediyorum. Biraz geciksek de bu toplantının yapılması önemliydi. İşin 

ciddiyetinin herkes tarafından kavranması amacıyla öncelikle Meclis Sağlık 

Komisyonunu bu konuda bir sorumluluğu vardı.  

Şimdi, bu süreçte önümüz kış, kara kış, hatta bazıları “nükleer kış” 

diyor. Geçen sene İtalya’nın, İspanya’nın yaşadığı o kötü durumu biz geç gir iş 

nedeniyle geçen sene yaşamadık ama bu sene muhtemeldir ki böylesi kötü bir 

senaryo bizi bekliyor olabil ir. Buna yönelik mutlaka çok c iddi tedbirler 

alınması gerekiyor, dün bazı kısıt lamalar geldi; bu, artış hızını azaltabil ir ama 

kesecek gibi gözükmüyor. Hekim olarak bizler bil iyoruz ki eğer bir salgın 

varsa, toplumda temaslarla bulaşıyorsa bunu önlemenin yolu tam 

karantinadan geçiyor. Zorunlu alanlar dışında diğer çalışma alanlarının tat i l  

edilmesi, uzaktan çalışılması, okullar maalesef gereksiz yere açıldı, gereksiz 
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bir risk alındı ve şimdi kapatılmak durumunda kalındı; kapatılması olumlu, hiç 

açılmamalıydı bize göre. Meclis gerekl i,  çok acil  olmayan  konularda 

toplanıyor ve birçok arkadaşımız hastalandı, burada onlarca vekil 

arkadaşımız bu kısa süre içerisinde hastalandı ve daha da hastalanacak yani 

bu, daha işin, aysbergin daha görünen kısmı. Bunlar için de mutlaka çalışma 

düzenimizde  bazı düzeltmelere gitmemiz gerekiyor. Mecliste kaç kişi Covid 

hastalığı geçirdi,  bu personellerin pozisyonları ne, kaçı çay ocağında 

çalışıyor, bunlar ai lelerine bulaştırdı mı ki bir Meclis çalışanını genç yaşta 

maalesef kaybett ik biz Covid nedeniyle.  

Özellikle bi l iyorsunuz konuşan kişinin enfekteyse bu virüsü yaydığını 

bil iyoruz. Yani bir arada durduğumuzda herkes maskeliyse, konuşmuyorsa 

risk 1 ise konuşan kişi bu riski 10’a, 20’ye, 50’ye katlıyor ve bi l imsel olarak 

bu ispat edildiği hâlde Mecliste de b iz diyoruz ki:  “Konuşan kişi mutlaka 

maskesiyle konuşsun. Komisyon toplantılarında bu böyle olsun. İnsanlar 

kameradan bir ini yüzünü görecek diye o insan bütün arkadaşlarına bu 

hastalığı yaymasın.” Yani buna mutlaka riayet edilmesi gerekiyor. Riayet 

edilmiyorsa bence o toplantıda kimsenin durmaması gerekiyor çünkü kimsenin 

kendisini riske atmanın ötesinde yakınlarına da bu riski aktarma hakkı yok 

diye düşünüyorum. Bu konuda biz kesin bir di l le bunu önermeliyiz ve bunun 

uygulanmasını sağlamalıyız yani “Ne yapalım, uymuyorlar.” falan diyeceğimiz 

bir şey değil , işin ucunda ölüm var, işin ucunda çok ciddi, ağır hasar bırakan 

bir hastalık var ve bu konuda da Meclis örnek olmalı bu tutumuyla. Genel 

Kurul bell i saatlerle mutlaka havalandırılmalı, iki saat bi le değil ,  bir, bir buçuk 

saati geçmemeli Meclis Genel Kurulunun oturumları ve bu aralarda da 

çıkarken insanlar bir arada böyle t ıkış t ıkış değil, her kapıdan ayrı ayrı ve 

seyrek bir şeki lde çıkmalı. Yine dışarıda toplanmamalı insanlar bahçeye 

çıkmalı yani gerçekten bir havalandırma sağlanmalı.  
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Maskelerin doğru kullanımı konusunda mutlaka özel bir görüşme 

yapalım ve mil letvekil lerine bunu aktaralım. Kali tesi konusunda da yeni 

dağıtı lan maskelerle i lgil i bazı şikâyetler alıyoruz. Mutlaka uygun maskelerin 

Mecliste de Türkiye’nin her yerinde de kullanılması için onun üzerinde 

tit izl ikle durmamız gerekiyor.  

Çay, kahve, ıhlamur vesaire servisleri komisyonlar da dâhil asla 

yapılmamalı sadece kapalı su olabilir,  onun dışında çay sürekli,  ara ara içilen 

bir şey; kahve sürekli , ara ara içilen ve o içme boyunca da üç dakika, beş 

dakika neyse maske açık kalıyor ve insanlar hem dışarıya saçıyor hem de 

dışarıdaki virüsü uzun toplantı ortamında bir iken o solunum buharlarını,  

damlacıkları içine çekmiş oluyor ve bu hastalığın çok c iddi bulaşma 

yollarından bir i. Bu konuda da bu servislerin kaldırı lması doğru olacak.  

Bu dönemde tartışma yaratacak kanunların gündeme getir i lmemesi gerekiyor. 

Bu konuda da ikt idara sorumluluk düşüyor. Komisyonlara uzaktan katıl ım 

sağlanabilmeli, uzaktan erişim altyapısı mutlaka hızla hayata geçiri lmeli hatta 

Meclis Genel Kuruluna uzaktan erişip insanlar konuşabilmeli, buna yönelik de 

hızla bir düzenek, teknoloj ik altyapı hazırlanmalı. Bu bizim önerilerimizi de 

hızla Meclis Başkanına i letmeliyiz ve keyfiye te tabii olmamalı bu uygulamalar, 

herkes bu uygulamaya uymalı çünkü işin ucunda insan hayatı var, bir de 

Meclisin bu konularda gerçekten örnek olması gerekiyor.  

Teşekkür ederim.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Teşekkür ederiz.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Sayın Başkan…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Müsaade ederseniz, bir salondan, bir 

uzaktan söz verelim.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Tamam, olur.  
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BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  İzmir Mil letvekil i Serpi l Hanım söz istemiş, 

ona verel im sözü.  

SERPİL KEMALBAY PEKGÖZEGÜ (İzmir) –  Teşekkür ediyorum Sayın 

Başkan.  

Öncelikle, bu toplantı için ben de birkaç şeyden bahsetmek istiyorum. 

Öncelikle, pandeminin, i lk başlardaki dönemden çok daha fazla 

yaygınlaştığını görüyoruz, aslında buna il işkin pek çok emare var, örneğin 

kişisel hayatımızda da buna tanıklık ediyoruz. Daha önce, o kadar, 

yakınlarımıza kadar bu hastalık gelmemişken şimdi hem ailemizin etrafında 

yaşıyoruz hem de oturduğumuz dairenin bi le çevresinde, diğer 

komşularımızda da büyük oranda olduğunu görüyoruz. Yani bu kadar 

yaygınlaşmış bir pandeminin de daha önce aldığımız önlemlerden daha da 

güçlü bir şeki lde yönetilmesi gerekiyor ama ne yazık ki biz aslında 

pandeminin toplum sağlığını önceleyen bir anlayışla gözetildiğini görmüyoruz,  

bunu yaşayamıyoruz. Bu konuda özell ikle sivi l toplum örgüt lerinin, meslek 

odalarının yaptığı uyarıların da dikkate alınmadığını hatta onların şöyle bir 

şeyi var, “Yani bu pandemi artık pandemi olmaktan da çıktı, sindemi olarak 

ele alınması gereken bir durumdur.” diyorlar ve bu konuda alınacak önlemleri 

de sıraladılar bu meslek örgütleri ve sendikalar bir araya gelerek. Fakat hani 

-dediğim gibi- en son açıklanan önlemler de gösteriyor ki çok da hani 

yasaklayan bir şekilde ve yasakçı bir zihniyetle aynı zamanda bir önlem 

gelişt iri ldi. Bu önlem paketi paket de değil zaten. Yani sınıfsal bir sorun 

pandemi sorunu aynı zamanda, pandemi salgını hem bölgesel olarak da hem 

de sınıfsal olarak toplumu çok derin bir şeki lde sarsıyor ve bu açıdan, böyle 

bir bakış açısıyla ele alınıp emekçilerin, işçilerin, artan milyonlarca işs izin, 

kadınların ve özell ikle göçmenlerin ve dezavantaj l ı olan kesimlerin 

korunmasına yönelik paketler açıklanması gerekiyor. Bütün bu konularda 



T B M M 

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

İncelenmemiş Tutanaktır 

Komisyon : Sağlık 

Tarih :19/11/2020 Saat : Kayıt:Sağlık  Stenograf :       Uzman : ………………. Sayfa: 7 

 

hiçbir şey yapılmadığı için hani Komisyonumuz bu konularda daha aktif  rol 

alabilir.  

Tabii ki Meclisin işleyişi , Komisyonların çalışma usulü bu konuda 

pandemi sürecinde nasıl ele alınacağı önemlidir ama aynı zamanda 

pandeminin yönetilmesine dair ciddi eleşt ir i lerimiz var. Türkiye’nin virüse 

tesl im edildiğini biz düşünüyoruz, yöneti lmediğini düşüyoruz. Açıklanan 

tab loların gerçekliği de yansıtmadığını düşünüyoruz. Gerçi, dün Sağlık 

Bakanımız bu konuda bize açıklamalar yaptı ama interakt if  bir tart ışma 

olmadığı için it irazlarımızı da i letemedik. Bize sadece genel geçer 

açıklamalarda bulundu.  

Dolayısıyla – toparlarsam- biz pandeminin yöneti lme sürecine it iraz 

ediyoruz, bu konuda Komisyonumuzun daha inisiyat i f  alması gerektiğini 

düşüyoruz. Yine, pandeminin köklerine dair de tartışmamız gerekiyor. Yani 

Covid-19 salgını ve olası diğer salgınları da önleyecek yapısal 

düzenlemelere, köklü düzenlemelere ihtiyaç var ama bil iyorsunuz, bugün 

Genel Kurulda ekoloj iyle i lgil i,  ekoloj iyi tahrip eden, doğayı talan eden bir 

torba yasa var. Bu tür torba yasaların gelmemesi gerekiyor. İkl im krizini ve 

ekoloj ik tahribatları getiren ve dolayısıyla pandemilere yol açan bu tür yasa 

tekl if lerinden kaçınmak gerekiyor. O yüzden bütünsel bir yaklaşıma da ihtiyaç 

var.  

Yine, pandemiye il işkin açıklanan önlemlerde şöyle deniyor: “Bu alınan 

önlemlerde üret im, imalat ve tedarik zincirleri muaf tutula caktır.” Yani bu 

üretimde çalışan işçi lerin nedir statüsü, yurttaş değiller mi bu arkadaşlar, 

bunlar köle mi? Yani böyle bir şey olabil ir mi? Hani, ölüm zinciri gibi bir şey 

bu; tedarik zincirinde çalışanlar, çalışmak zorundalar. Yine, sağlık 

sektöründeki hekimlerin, sağlık emekçilerinin izin almaları bi le yasak, işten 

ayrılmaları yasak. Yani böyle bir pandemi krizinde işçi lere, emekçilere, sağlık 
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emekçilerine böylesine yüklenmek, onların yaşam haklarını tehdit edecek 

zorlamalara gitmek, onların sağlıklı ve  güvenli bir çalışma ortamında yaşama 

haklarını, anayasal haklarını el lerinden almak gibi bir hak mı var? Hani böyle 

bir durum olabil ir mi? Bu konulara bizim eğilmemiz gerektiğini düşünüyoruz.  

Bir de İzmir’le i lgi l i  bir şeyler söylemek istiyorum: İzmir’de  müzisyenler 

bugüne kadar bir eylem gerçekleştirdiler “Sanatın Saati Olmaz” diye. 

Yaşamını kültür, sanat ve eğlence üretimiyle idame eden insanlar, pandemi 

sürecinde işsiz kaldılar, iş yerlerini açamadılar; taksici ler, esnaf, sanatçılar, 

gece işçileri,  bütün bunlar evlerine ekmek götürecek konumda değil ler.  

Söylediklerine göre, geçinemedikleri için intihar eden yüzden fazla müzisyen 

olduğu söyleniyor ve kendileri bu soruna çare bulunması gerektiğini söylüyor. 

Onlara göre, iş yerleri kapatılmamalı ama bize göre eğer kapatıyorsak -ki 

kapatmak da gerektiğini ben düşünüyorum - yani Türkiye’nin hep kapanması 

gerekiyor, evde kalmak gerekiyor ama müzisyenlerin geçimlerini sağlamak 

için onlara bir paket hazırlamak gerekiyor ve ekonomik olarak ayakta 

kalmalarını sağlamak gerekiyor. Bu konularda bizim Komisyonumuzun da 

inisiyat if  alması gerekir. Meclis içindeki çalışmalar için Ali Şeker Vekilin 

öneri lerine katıl ıyorum.  

Çok teşekkür ederim.  

BAŞKAN –  Ben de çok teşekkür ederim.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Sayın Başkan…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Buyurun. 

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Teşekkür ederim Sayın Başkan.  

Sayın Başkan, değerl i mil letvekil i arkadaşlarım; sözlerime başlarken 

değerl i hazıruna saygılarımı sunuyorum.  

Covid-19 salgınıyla mücadelede yaz aylarında tedbirlerin 

gevşeti lmesiyle ve kış aylarında da yeterli ve sert tedbirlerin alınmadığı bir 
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dönemde Covid -19 salgınının ikinci dalga değil de bir tsunamiye dönüştüğü 

bugünlerde çok önemli bir konuyu konuşuyoruz. Komisyonumuzun da bu 

konuda toplanmış olması son derece yerindedir, zamanlaması da gayet doğru 

bir zamanlamadır.  

Her ne kadar ülkemizde önceleri Covid -19 salgınının yayılmasını durdurmak 

için sert önlemler alınmış olsa da alınan önlemler salgının hızı ve etkisi 

karşısında çok yetersiz kalmıştır. Son iki yıldır derin bir ekonomik kriz 

yaşanan ülkemizde Covid -19 salgını nedeniyle çok daha büyük ekonomik 

sorunlar yaşanmaya başlayınca alınan önlemler iktidarınız tarafından 

gevşeti lmeye başlanmış ve bu da salgını kontrol edilemez hâle getirmiştir. 

Bugün it ibarıyla, dün açıklanan resmî veri lere göre ülkemizde 425.628 vaka 

görüldüğü tespit  edilmiş ve 11.820 vatandaşımızın da yaşamını yit irdiği 

açıklanmıştır.  Oysa Türk Tabipleri Birl iğinin ve konunun uzmanlarının 

açıklamalarına göre gerçek vaka ve ölüm sayısı çok daha fazlad ır.  İşte, 

belediyelerden aldığımız veri lere göre kimisi 40 binin üzerinde, 100 bin gibi 

rakamlar da söylenmektedir ölüm sayısıyla i lgi l i.  Türk Tabipleri Birl iği 

ülkemizdeki aktif  vaka sayısının Sağlık Bakanlığı verilerinin 9,9 katı olduğunu 

açıklamışlardır.  Özell ikle ekonomik krize bağlı olarak, salgını durdurmak için 

alınan tedbirlerin gevşeti lmesi göz önünde tutulduğunda, bu aylardan it ibaren 

eğer gerekl i sert tedbirler alınmazsa ülkemizdeki o Covid -19 salgınının 

kontrolden tamamen çıkacağı, vaka ve ölüm sayılarında bir patlama 

yaşanacağı, yani ikinci dalga değil de hatta bir tsunami yaşanacağı ifade 

edilmektedir.  

Değerli arkadaşlarım, bugün it ibarıyla 1 milyon 100 binin üzerinde 

sağlık çalışanının bulunduğu ülkemizde, sağlık çalışanları Covid -19 salgınının 

ülkemizde i lk görüldüğü andan it ibaren salgınla mücadelede en önde, en 

önemli ve en krit ik rolü fedakârca üst lenmişlerdir.  Hemşiresinden doktoruna, 
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hasta bakıcısından memuruna, ai le hekiminden f i lyasyon ekiplerine, temizlik 

görevl isinden başhekimine kadar tüm sağlık çalışanları bu mücadelenin 

kahramanıdırlar. Ülke olarak onlara minnet borçluyuz ancak salgından önce 

sağlık çalışanlarının çözülmeyi bekleyen pek çok sorunları varken Covid -19 

salgınıyla da bu sorunlara yeni sorunlar eklenmiş ve sorunları büyü müş ve 

sağlık çalışanları tükenme noktasına gelmişt ir. Kötü salgın yönetiminin 

faturasını maalesef sağlık çalışanları hayatlarıyla ödemektedirler. Bugün 

it ibarıyla 50 binin üzerinde sağlık çalışanının enfekte olduğu 67 hekimimiz 

olmak üzere, 163 sağlık çal ışanının da maalesef yaşamını yit irdiğini bil iyoruz. 

Enfekte olanların yüzde 5’ i oranında sağlık çalışanında da akciğerlerinde, 

kalbinde ve diğer organlarında hasar oluştu ve bu nedenle malul olduğu 

tahmin edilmektedir.  

Sayın Başkan, salgın sürecindeki yan lış polit ikalar nedeniyle sağlık 

çalışanlarının çalışma koşulları zorlaşmış ve hakları geriye gitmiştir. Sağlık 

çalışanları salgına karşı âdeta savunmasız bırakılmıştır.  Covid -19 sağlık 

çalışanları arasında 14 kat daha hızlı yayılırken yeterl i önlemler maa lesef 

alınmamıştır. Covid -19’a karşı kişisel koruyucu donanım malzemeleri,  

özell ikle birinci basamak sağlık bir imlerinde sayı ve nitel ik olarak yeterl i 

düzeyde veri lmemiş, sağlık çalışanlarının periyodik test yapılması talepleri 

karşılanmamıştır. Risk grup larında olduğu belirlenen 60 yaş üzeri kalp, 

damar, diyabet, kanser gibi hastalıkları olan sağlık çalışanlarına özel hiçbir 

düzenleme yapılmamış ve önlem alınmamıştır.  

Covid-19, sağlık çalışanları açısından meslek hastalığı kabul 

edilmemiş, çalışma saatleri çok daha fazla uzamış, uzun ve aralıksız çalışma 

saatleri süresince çok ağır vakalarla karşılaşan çalışanların psikolojik olarak 

yıpranmalarının önlenmesi için gerekl i tedbirler de maalesef alınmamıştır.  
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Bakanlıkta “Sağlık Bakanlığınca hakları ödenmez.”  denilen sağlık 

çalışanlarının hakikaten hakları ödenmemiş, fedakârca yaptıkları çalışmaların 

karşıl ığında kendilerine vaat edilen ek ücret leri zamanında tam, eşit ve adil  

olarak ödenmemiştir.  

Sağlık işçilerinin yıl lardır beklediği toplu sözleşme kapsamın a alınma 

talepleri de maalesef bu süreçte yine kabul edilmemiştir. Oysa, sağlık 

çalışanlarının bütün bu sorunlarının ivedil ikle çözülmesi, Covid -19 salgınıyla 

mücadelenin başarıl ı olması için son derece önemlidir ve krit ik bir noktadır.  

Sayın Başkan, pek çok ülke Covid-19 salgını sürecinde sağlık 

çalışanlarına sahip çıkmıştır:  İtalya, Fransa, Belçika, Güney Afrika, Kanada, 

Malezya gibi ülkelerde Covid -19 sağlık çalışanları açısından meslek hastalığı 

olduğu kabul edilmiştir. Dünya Sağlık Örgütü Covid -19’u meslek hastalığı 

olarak değerlendiri leceğini açıklamıştır.  Uluslararası Çalışma Örgütü de 

Covid-19’u meslek hastalığı olarak tanınmasını tavsiye etmiştir.  

Biz de Cumhuriyet Halk Partisi Grubu olarak Covid -19’un meslek 

hastalığı olarak kabul edilmesi için b ir kanun tekl if i verdik salı günü. Grup 

Başkan Vekil lerimiz, Sağlık Komisyonumuzun değerl i üyeleri ve hekim, eczacı 

ve diş hekimi milletvekil lerimizin imzaladığı bir kanun teklif i  verdik salı günü. 

Tabii, şunu ifade ettik bugüne kadar: “Yeni sistem sert ku vvetler ayrıl ığı 

içeriyor.” dedik ve “Kanunlar yürütmeden değil de yasamadan çıkacak.” 

denilmişti. Bu anlamda, eğer bu ifade doğruysa yani yürütmeden değil de 

yasamadan çıkacaksa bu tür kanunlar, işte bu Komisyonumuz bunun tam 

yeridir. Yani, bu Covid-19’un  meslek hastalığı olarak kabul edilmesi tam 

yeridir. Yani bu sizin “Cumhurbaşkanlığı hükûmet sistemi” dediğiniz, bizim 

“Tek adam rej imi” dediğimiz sistemin uygulanmasına örnek teşkil  edebilecek 

bir kanun teklif ini bu Komisyonda hep beraber, bütün mil letvek i l i 

arkadaşlarımızın önerisiyle, biz bir tekl if  verdik ama belki eksiği vardır,  
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noksanı vardır veya fazlası vardır ama hep beraber bunu değerlendirebiliriz, 

bütün siyasi part i lerin de bu kanun teklif inin kabul edilmesi veya bir l ikte ortak 

şekilde verilmiş olması da aynı zamanda sağlık çalışanlarımıza verdiğimiz 

önemi ve değeri gösterecektir.  

Bu sebeple, ben Komisyonumuzun bütün saygıdeğer mil letvekil lerinden 

bu konuda hassasiyet göstermesini Cumhuriyet Halk Partisi Grubu adına rica 

ediyorum. Bu, bizim olmasın, bu kanun tekl if i bizim yani Cumhuriyet Halk 

Partisinin olmasın; Parlamentoda temsil edi len bütün siyasi part i lerin olsun 

diyorum, o konuda Sayın Başkanım ve değerli  mil letvekil leri  arkadaşlarım 

desteğinizi bekliyoruz ve saygılarımızı sunuyorum.  

Teşekkür ederim.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Arkadaşlar, konuşmalarınıza hiç müdahale 

etmiyorum, etmeyeceğim de. Konumuz hani özel bir konuydu ama ister 

istemez pandemi ülkenin meselesi olduğu için arkadaşlarımız genel konulara 

da gir iyor. Yine, tek istirhamım mümkün o lduğu kadar kısa konuşursak burada 

bulunma süremizi kısalt ırız, toplanma maksadımıza da uygun bir iş yapmış 

oluruz. O kadarcık bir kısa uyarı yapmış olayım.  

Evet, buyurun.  

HABİP EKSİK (Iğdır) –  Teşekkürler Sayın Başkan.  

Bütün üyeleri saygıyla selamlıyorum,  emekçi arkadaşlara da 

merhabalar dil iyorum. 

Şimdi, konumuz -zaten siz de belirt t iniz- Meclisteki Covid-19’a karşı 

alınacak önlemlerle i lgi l i  bugün görüşme gerçekleşt irecektik ama 

arkadaşlarımız zaten pandemiyle i lgi l i genel durumları da ifade etti ler. Onu n 

üzerine ben de çok çok uzun konuşmayacağım. Dün zaten Sağlık Bakanlığı 

bütçesinde de öneri lerimizi sıraladık ama sadece bir konuda ist irhamım 

olacak. Bu Covid’ in meslek hastalığı sayılmasıyla i lgil i gerçekten sizin 
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sorumluluk almanız gerekir. Biz de part i  olarak bu konuda kanun tekl if i verdik 

ama bütün parti ler olarak bu konuda uzlaşalım. Bir kanun teklif i verip 

Komisyondan geçirel im; tabii ki Genel Kurulun takdir ine bırakırız ondan 

sonra. 

Şimdi, Mecliste gerçekten durum vahim. Yani birçok yerden çok çok 

daha kötü bir durumda. Hakikaten test merkezinin kurulması önemli, yani bu 

konuda bu işlemi gerçekleşt iren arkadaşları ben kutluyorum çünkü buradaki 

insanlar çok temas ediyorlar ve teste ulaşmaları kolay olması, bu şekilde test 

yapmaları en azından topluma  yayma anlamında önüne geçmek konusunda 

bir etkisi olmuştu. Fakat şöyle bir sorunumuz var: Hâlâ maskenin önemini çok 

kavramış değiliz. Genel Kurulda olsun, Grup Başkan Vekil lerinde olsun ve 

komisyonlarda olsun insanlar yarım saat, bir saat konuşmalarını ya pıyorlar, o 

sırada maskesiz konuşuyorlar. Yani bu zaten böyle bir durumda hem 

kendisinin hem de başkalarını hasta etmeme gibi bir durum söz konusu değil.  

Bu konuda kesinlikle Meclis Başkanıyla görüşülüp maskesiz konuşulmaması 

konusunda uyarı yapılması gerekir.  

İkinci durum, ziyaretçi giriş çıkışı.  Evet, ziyaretçi yasağı var ama hâlâ 

bu konuda vekil  arkadaşların kendi araçlarından Meclise ziyaretçi soktukları 

bil iniyor. Bu konuda hassasiyetle üstüne düşülmesi, belki Meclis İdare 

Amirlerinin kontrolüyle bazı  noktalarda inisiyatif  alınabil ir ama onun dışında 

bu konuda hassasiyetle yaklaşılması gerektiği kanaatindeyim.  

Yine, Meclise ait yemekhanelerde, lokantalarda, kul islerde ikramlar, yemek 

yeme esnasında, yani hastalığın kapılmaması gibi bir durum söz konusu  

değil; herkes maskesini indir iyor, yemek yiyor ve yüksek sesle sohbet ediyor. 

Böyle bir durumda hastalığın bulaşmaması söz konusu değil. Bunun için de 

bu konuda da kısıt lamaların getir i lmesi gerekir. Elbette ki ikramlar olacak ama 

en azından bununla ilgil i belki bazı önlemler önerilebil ir.  Mesela, 
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lokantalarda, yemekhanelerde bell i  bir kapasite sınırı getir i lebil ir. Yani 

yemekhanenin hepsi t ıklım tıklım. Ben geçen gün personel yemekhanesini 

gördüm, yeni açılan aşağıdaki bahçe lokantasının orada, tıklım tık lım yani 

böyle bir durumda o arkadaşların hasta olmaması söz konusu değil.  

Hakikaten şunu söyleyeyim: Servis araçları resmen Covid’in yayılmasına 

olanak sağlıyor Mecliste. Meclis personelini akşamları taşıyan, sabahları 

taşıyan araçlar t ıklım tıklım. Fotoğraf larını çektim Sayın Başkan, size de 

gösterebil ir im. Hiçbir şeki lde ne mesafe var ne bir şey var, insanlar bir an 

önce evlerine gitmek ist iyorlar. Tıklım tıklım olduğunu görürsünüz. Mesai 

saatlerinin personel arkadaşlar için esnetil ip sosyal mesafeye uyu lacak 

şekilde arkadaşların evlerine taşınması lazım. Bu konuda kesinl ikle bir 

sorumluluk alınması lazım ya da servis araçlarının artırılması lazım; bizzat 

kendim gördüm, şahit oldum.  

Yine, şunu söyleyeyim: Biz Türkiye'nin en büyük kurumlarından bir 

tanesi,  halkın temsil edi ldiği kurumuz ama  Türkiye Büyük Millet Meclisinde iş 

sağlığı ve güvenliği hizmeti alınmıyor benim gördüğüm kadarıyla yani 

personelin iş sağlığı ve güvenliğiyle i lgi l i bir hizmet aldığını görmedim, 

duymadım. İvedilikle, iş sağlığı ve güvenliği hizmetinin alınması, sağlanması 

lazım ve personelin bir iş yeri hekimi tarafından, bir iş güvenliği uzmanı 

tarafından bu konuda eğiti lmesi lazım. Sadece bu değil; iş kazalarına, meslek 

hastalıklarına karşı aynı zamanda eğiti lmesi lazım. Covid’e karş ı da ciddi 

anlamda eğitimin veri lmesi gerektiği kanaatindeyim.  

Yine, en önemli sorunlardan bir tanesi,  bana göre, şu an çılgınca bir 

dezenfektan ve kolonya kullanımı var ve bu kolonyaların çoğu kali tesiz. 

Mecliste kullanılan Lakton mu, akton mu ne, bir şe y var, garip bir marka; net 

bir şeki lde söyleyebil ir im, bu, astımı tetikliyor, alerjik hastalıkları tetikliyor, 

birçok hastalığın birbir ine karışmasını sağlıyor. Yine, kullanılan el 
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dezenfektanlarının dermatit yaptığını -ki bende de yaptı- ve ileride belki  

kansere de yol açacağını söyleyebil ir iz. Bu konuda da bir bi l inçlendirme yok. 

Bu konuda da böyle garip kul lanımlar var. Dün ben Plan ve Bütçe 

Komisyonunda bir arkadaşın, o kolonyayı böyle üstüne serpt iğini gördüm. 

Yani böyle bir çılgınlık var. Bunun önüne  geçilmesi lazım, bunun önüne 

geçecek olan da Sağlık Komisyonudur ve bi l inçlendirecek olan iş yeri 

hekimidir, iş güvenliği uzmanıdır ya da kurulacak bir komisyondur.  

Şöyle bir şey söyleyeyim: Bence kesinl ikle bu kanun tekl if lerinin de 

kendi komisyonlarından geçiri lmesinin sağlanması gerekiyor. Mesela, bizim 

Komisyonda görüşülmesi gereken bir kanun tekl if i, bir bakıyorsunuz, torba 

yasa içerisinde Plan ve Bütçeden geçiyor; hiçbir şekilde tartışılmıyor, hiçbir 

şeki lde üstüne düşünülmüyor. Doğal olarak da ne o luyor? Genel Kurula 

gidiyor, bütün tartışmalar Genel Kurula akıyor, orada tartışmalar yoğunlaşıyor 

ve neticesinde de Genel Kurul ciddi anlamda kalabalıklaşıyor. Bunun önüne 

geçilmesi için de i lgi l i  komisyondan geçmesi lazım tekl if lerin. Ben size bir 

örnek vereyim: İş sağlığı ve güvenliğiyle i lgil i 6331 sayılı Yasa’nın 2023 yıl ına 

kadar kamu kuruluşları ve 50’den az çalışanı olan, az tehlikeli  iş yerleri için 

uzatılmasına dair tekl if  vardı ve bu teklif in asıl  muhatabı bizleriz. Çünkü 

Çalışma Bakanlığına bağl ı bir alandır iş sağlığı ve güvenliği ama bu 

Komisyondan geçmedi, Plan ve Bütçeden geçti.  Plan ve Bütçeye ben gitt im, 

orada bunun üzerine konuşma yaptım, uyarılarda bulundum ama o dönem 

tekl if  sahibi olan Ayşe Keşir Hanım “Yok, biz bunu geçireceğiz.” dedi.  “ Kabul 

edenler… Kabul etmeyenler… Kabul edilmiştir.” dedi. Sonra, bu tekl if  Genel 

Kurula gelince doğal olarak tartışmalar üzerinde yürüyor. Çünkü bu defa bu 

işin asıl uzmanı olan insanlar çıkıp tartışmaları yürütüyorlar. Bunun yerine, 

i lgil i komisyonda teklif  tart ışılsa zaten belki üstüne uzlaşma olacaktır, belki 

Genel Kurulda daha rahat bir şekilde bazı teklif lerin geçmesi sağlanacaktır ya 
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da bu teklif in doğru olmayacağı kanaati bir şekilde oluşturulup teklif in geri 

çeki lmesi sağlanacaktır. Yani hem muha lefet için hem ikt idar için aslında 

olması gereken ilgi l i komisyondan tekl if in geçmesidir; böyle, Plan ve Bütçede 

torba kanun yapmaktan vazgeçmek gerekir. Bu, ciddi anlamda da muhalefetin 

Genel Kurulda kendine ait, İç Tüzük’ten kaynaklı haklarını kullanmas ı sebep 

oluyor; işlemler yavaşlatıl ıyor, yoklama isteniyor yani bir şeki lde kendilerince 

doğru olmayan kanun tekl if inin yasalaşmaması için bir mücadele veril iyor 

kamuoyuna karşı veyahut da ikt idar da yasalaşması için, oraya, dünya kadar 

milletvekil ini get i riyor, çoğunluğunu kullanıyor. Bunların hepsi yanlış. Bu 

konuda tartışmaların i lgi l i komisyonlarda yapılması ve kanun teklif lerinin bu 

şekilde geçmesi, yine kanun teklif leriyle i lgil i,  özell ikle bu pandemi sürecinde, 

ülkenin kenetlenmesi gereken bu süreçte  bir konsensüsün oluşması lazım, 

uzlaşının olması lazım. Yani “Kavgayla, dövüşle pandemi sürecini bir f ırsata 

dönüştürerek ben kanun tekl if lerini geçireyim, kamuoyundan saklayayım.” 

anlayışından ziyade, bütün muhalefet part i lerini de içine katan tartışmala rın 

yürütüldüğü, toplum için gerekl i olanların yapılması, diğerlerinin belki daha 

sonraya bırakılması gerekir diyorum. Bu konuda da hem part i lerin grup 

başkan vekil leriyle hem de Meclis Başkanıyla görüşülmesi gerektiği 

kanaatindeyim.  

Yine, şunu söyleyeyim: Meclis İdare Amirleriyle bir görüşme 

gerçekleşt ir i lmesi lazım; mesela, yemekhanelerle i lgi l i  veya personelle i lgil i 

İdare Amiriyle, hangi İdare Amirine bağlıysa artık. Personel arkadaşta belirt i 

var, bulgu var Covid’e yönelik; gidiyor, test veriyor fakat  testi daha çıkmadığı 

için çalışmasına izin veri l iyor, devam ettir i l iyor. Buna şahit olduk. Yani 

gerçekten hepimizin bulunduğu alanlarda olan arkadaşları gördük. Bu konuyla 

ilgil i de bir kişide belirt i varsa, bulgu varsa bu durumda, net bir şeki lde, 

hemen o arkadaş izole edilsin, sonucu beklensin. Sonucu negatifse, yine 
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hekim arkadaşlar bu konuda şüpheleniyorlarsa izole edilsin, eğer 

düşünülmüyorsa da işine dönebilsin ama öncelikle bu durumda kesinlikle 

çalışmasının hemen durdurulması lazım.   

TBMM’de çalışma saatleri bel ir lenmeli. “Sabaha kadar, istediğimiz 

kadar çalıştırırız, kanunu geçir ir iz.” veya işte “Biz engelleriz, yoklamalarla bu 

işi uzatırız.” anlayışının gelişmemesi için, bu zeminin oluşmaması için 

çalışma saatlerinin belir lenmesi gerektiği kanaat indeyim. Bu çalışma saatleri 

çerçevesinde çalışılması kararı alınsın ve böylel ikle de bir an önce bazı 

kanunların –eğer geçecekse de - geçiri lmesi sağlansın. İş sağlığı hizmeti 

alınması konusunu da zaten söyledim.  

Bir de şöyle bir önerim var, gerçekten han i,  şöyle bir ihtiyaç var: Meclis 

hastanesinden hekim arkadaşların olduğu, sağlık emekçisi arkadaşların 

olduğu, sizin Başkanlık ettiğiniz ve Mecliste grubu olan siyasi parti lerin 

hepsinden birer üyenin bulunduğu bir f i lyasyon ya da halk sağlığı 

komisyonunun Mecliste oluşturulması. Böylelikle, bir yerde bir kişiyle i lgil i 

pozit if  bir durum ortaya çıktığı zaman, bu konuda en azından asgari düzeyde 

f i lyasyon yapalım. Mesela, bir partide pozit if  vaka çıkıyor, bir bakıyorsunuz, 

temas ettiği hiç kimseyle bir görüşme gerçekleşt ir i lmiyor yani bu konuyla ilgil i 

hiçbir önlem alınmıyor. En azından, Meclis içerisinde böyle bir komisyon 

f i lyasyon anlamında sorumluluk alabil ir diye düşünüyorum. Tabii, yine o hekim 

arkadaşların yürüteceği bir çalışmadır ama her bir partiden  bir üyenin olduğu 

bu komisyonda –ki o i lgi l i  part ide üye kimse - kendi part isiyle diyalog kurup bu 

konuda en azından f i lyasyonun sağlanması çalışması uygulanacaktır ve sizin 

de Başkanlık etmeniz bu konuya ciddiyet kazandıracaktır,  resmiyet 

kazandıracaktır.   

Yine, mil letvekil leri  bölgelerinde çok kalıyorlar -yani biz de dâhil- bütün 

siyasi parti lerde gördüğüm kadarıyla hummalı çalışmalar var, kongre 
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çalışmaları var, halk buluşmaları var, esnaf ziyaret leri var. Doğal olarak, çok 

fazla temas edil iyor ama bu arkadaşlar bölgelerinden geri döndüklerinde test 

yaptırmıyor; dosyasını alıyor, direkt Genel Kurula geliyor, dosyasını alıyor 

Plan ve Bütçe Komisyonuna geliyor. Bu doğru değil, bunun için de önce test 

yapılması ve ondan sonra çalışmalara katılmaları konusund a uyarılarda 

bulunulması gerekir diye düşünüyorum.  

Yine, Bakanlıkların Meclisle çok teması oluyor bütçe görüşmelerinin olduğu 

dönem. Bence ilgi l i bakanlıkların tümüyle bizden oluşacak bir komisyonun 

görüşmesi gerek. Yani bence, nasıl önlemler alıyorlar ya  da Meclise geldikleri 

zaman nasıl bir yol izliyorlar, bu konuda görüşme gerçekleştiri lmesiyle ve 

önlemlerin alınmasıyla ilgil i öneri lerde bulunalım.  

Aynı zamanda, mesela toplumda da -bunu da genel anlamda 

söylüyorum sadece Meclis anlamında değil - Covid’e  karşı gerçekten etkil i 

önlemlerin alınması için, Bil im Kurulu Üyesi, Başkanı Emine Hanım’ın da dâhil  

olduğu bir Komisyon olarak i lgi l i bakanlıklarla görüşme gerçekleşt ir i lebil ir.  

Ben geçen hafta da dile getirmiştim, bir bakıyorsunuz kolluk güçleri,  

anayasal gösteri ve toplantı hakkını kullanan 3 -5 tane milletvekil ine ya da -

işte, Arzu Çerkezoğlu dâhil - 4 tane sendikacı arkadaşımız geldiği zaman 100 

kişiyle müdahale ediyor ve doğal olarak da enfeksiyon yayılıyor; hem 

kendileri için risk hem o arkadaşlar iç in risk. Bu konularda da ilgil i 

bakanlıkların Covid’ in koşullarına uygun davranması için uyarılarda 

bulunması lazım. Ben geçen hafta söylemişt im, Ali  Bey’de söylemişti;  ondan 

sonra git t ik, duyduk ki Arzu Çerkezoğlu pozit if  çıkmış zaten, hani gerçekten 

cidd i  bir problem. Bu konuda sorumluluk alınması lazım. Sadece İçişleri 

Bakanlığında değil , mesela bakıyorsunuz Tarım Bakanlığında da bu tür 

sorunlar var, Çevre ve Şehircil ik Bakanlığında da sorunlar var. Bakanlıklarda, 

bu konunun ciddiyetinin anlaşılmadığı iz lenimi var. Bununla i lgi l i  de hem 
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Sağlık Komisyonu olarak hem de Bil im Kurulunun Başkanı Emine Hanım’ı da 

dâhil ederek bu kişi lerle, i lgi l i kişilerle görüşülüp öneri lerde bulunulabil ir.  

Ayrıca Meclisin, bu sürecin yani genel olarak toplumun sağlığını 

sağlaması için, bu Covid’e karşı, bu pandemiye karşı gerçekten etkin 

önlemlerin alınmasını sağlaması için, etkin bir şekilde, hem Sağlık 

Bakanından hem de Çalışma, Aile ve Sosyal Hizmetler Bakanından geri 

dönüşler, bilgilendirmeler alması lazım, ki konuşmacı ol an arkadaşların çoğu 

bu konuda ciddi anlamda eleştir i lerde de bulundular. Mesela, bugüne kadar 

Çalışma Bakanı olan hanımefendi hiç bizim Komisyona gelmedi yani 

görmedik. O alanla ilgi l i bütün kanun tekl if leri  -çok önemli bir alan, sosyal bir 

alan çünkü- Plan Bütçe Komisyonundan geçiyor. Yani, bu açıdan onun da ya 

da bakan yardımcılarının da, yine, Sağlık Bakanının da ve Bakan 

Yardımcılarının da -ki onlar bu konuda biraz daha i lgil i ler gerçekten kaç defa 

da geldiler, bu konuda da teşekkür ediyoruz - dönem dönem muhalefet 

parti lerinin de bi lgilenmesi için Sağlık Komisyonunu bilgilendirmeleri doğru 

olacaktır diyorum.  

Teşekkür ederim.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Ben teşekkür ederim, çok sağ olun.  

ALİ MUHİTTİN TAŞDOĞAN (Gaziantep) –  Başkanım, sürelerle i lgil i bir 

sınır lama koyarsanız.  

HABİP EKSİK (Iğdır) –  Çok uzattım ama kusura bakmayın.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  İstemedim ama herhâlde koymak 

zorundayız.  

HALİL ETYEMEZ (Konya) –  Öneride bulunuyoruz ama kendimiz bizzat 

probleme devam ediyoruz.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok doğru.  
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HALİL ETYEMEZ (Konya) –  Yani şu şartlarda bir çalışma da gerçekten 

sağlıklı bir çalışma değil. Konuşma süreleri de aslında sağlıklı değil.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok doğru söylüyorsunuz. Şöyle yapalım...  

 HALİL ETYEMEZ (Konya) –  Yani, Habip Bey döndü döndü birkaç 

maddeyi tekrar ett i.  

HABİP EKSİK (Iğdır) –  Tekrara düşen maddeler olabil ir  Halil  Bey ama 

mümkün mertebe Meclisteki...  

HALİL ETYEMEZ (Konya) –  Düştünüz.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Hali l Bey, i lk konuşanlara avantajl ı olmuş 

oldu, öyle sayalım. Konuşmacılarımıza üç dakika zaman verel im ve 

hassasiyetle herkes kendi saatine baksın, kendini kontrol etsin; o şekilde 

toplantımızı çok uzatmayalım. Yani, ben doğrusu burada işte camları da 

açarak maskeli iki saatlik bir toplantı planlamıştım. İki saati geçmeyelim, ik i 

saatin aşağı yukarı bir saate yakını geçmiş oldu.  

HABİP EKSİK (Iğdır) –  Niyetim uzatmak değildi.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Başkanım...  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Müsaade ederseniz bir de Pervin Hanım’a 

söz verel im. Sefer Bey, size sonra söz veririz, o di j i tal ortam. 

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Sonra bir on dakika ara verel im.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Olur, iyidir, peki.  

Pervin Tuba Durgut’a veriyoruz sözü.  

MÜŞERREF PERVİN TUBA DURGUT (İstanbul) –  Çok teşekkür ederim 

Sayın Başkanım, değerli komisyon üyeleri; ben de Mecliste pandemi 

konusunda ne tür önlemler alınmalı çerçevesinde... Zaten Sayın Vekil lerimiz 

çok güzel önerilerde bulundular. Hepsi benim daha önceden not aldığım 

şeylerdi.  Tekrara düşmemek için onları söylemeyeceğim ama buradaki 

konuşmalar, bu Komisyon toplantılarının konuşmaları, alınan kararlar böyle 
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biraz iyi niyet, temenni, güzel di lekler olarak kalmamalı.  Yaptırımı olabilecek 

bir mekanizma kurmalıyız diye düşünüyorum. Meclisi Genel Kurul, kulisler, 

kafeteryalar, kuaför ya da Meclis çalışanlarının, eme kçilerin -gayet riskli 

ortamlarda bulunarak- çalıştığı alanlar olarak ya da komisyon toplantılarının 

icra edildiği yerler olarak alanları tanımlayıp, her bir alana spesif ik kurallar 

belirleyip, buradaki sayın vekil lerimizin öneri lerini de, hepsini bir kons ensüste 

bir leşt ir ip, hepsinin farklı kural larını bir şeki lde bildirmeliyiz diye 

düşünüyorum. Hem Grup Başkan Vekilleri hem Meclis idare amirleri... Ve bu 

kural ların tebliğ edilmesi için de bir mekanizma oluşturulsa güzel olur. 

Mutabık kaldığımız bu kural la rın mesela o günkü Meclis Başkan Vekil i  

tarafından toplantıdan önce okunması Genel Kurul için belki güzel bir şey 

olabilir.  

Genel Kurul, genel komisyonlar -mesela komisyonlarda maskesiz 

çalışılmaması- veya kulisler, kuaförler, servisler bunlar için gerçek ten 

yaptırımı olan kurallar getiri l i rse ve bir denetim mekanizması oluşturulursa, 

çalışanların sağlığını da korumak açısından önemli. Benim bildiğim kadarıyla 

çalışanlar sadece on beş günde bir test olabil iyor ama her pazartesi olurlarsa 

onların sağlığının  korunması açısından bir adım atılmış olur. Genel Kurul için 

de bence her pazartesi biz mil letvekil leri test yaptırırsak bu da çok koruyucu 

bir şey olur.  

Ben çok emin değil im ama zannediyorum bir denetim şeyi yok yani 

evet,  mesela Mecliste uyulması gereken kural lar var ama. Mesela ben 

görüyorum “Maskesiz dolaşma.” diyor, maskesiz dolaşan insanlar var; onları 

uyaracak ya da servislerde, başka çalışma alanlarında aksayan şeyleri 

gözlemleyip uyaracak, bu konuda yetkilendiri lmiş ekipler oluşturulabil ir belki.  

Genel kurul için de -eğer mutabık kalınırsa bütün part i gruplarıyla - çalışma 

saatlerinin belirlenmesi, bell i sayıda kanunun görüşülmesi gibi kural ların da -
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işte prensipte anlaşıl ırsa - en azından Mecliste bu hızla i lerleyen salgın 

sürecini dizginleyeceğine  inanıyorum. Hatta bence Meclis bir model 

oluşturabilirse diğer kurumlara da yaygınlaştırı labil ir,  örnek de olur diye 

düşünüyorum.  

Zamanı hızlıca kullanmak istediğim için böylece kısa kesmek istiyorum, 

inşallah aşmamışımdır üç dakikayı. Şimdil ik benim öner i lerim bu kadar.  

Çok teşekkür ediyorum Sayın Bakanım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Ben teşekkür ediyorum, çok sağ olun 

Değerli Mil letvekil im.  

Sefer Bey, buyurun.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Sayın Başkanım, sayın 

milletvekil leri; ben de süreyi kısa tutacağım ama genel birkaç noktaya da 

değinip ondan sonra Meclisimizle ilgil i  öneri lerde bulunacağım.  

Aslında genelde bir yanlış değerlendirme var. Karantina kavramını 

yanlış kul lanıyoruz. Aslında karantina yerleşim yeri için kullanılan bir ifadedir, 

kişi için olan  süre gözlem süresidir. Gözlem, en uzun kuluçka süresince 

olmalıdır yani 14 gün lafı oradan geliyor, bir kişiye virüs bulaşmışsa 

hastalığın ortaya çıkma süresidir. Bu, şüpheli bir kişi içindir ama hasta bir 

kişinin ya da virüs bulaşmış bir  kişinin bulaştı rıcıl ık süresi farklı bir şeydir,  

bunun ne kadar süre olacağı bell i değildir. O yüzden “On gün oldu, on dört 

gün oldu.” diye test sonucu negatif leşmeden kişiyi tekrar toplumun içerisine 

katmak, göndermek doğru değil.  Bu kişinin, mutlaka negatif leşt iğini 

ispatladıktan sonra normal hayata dönmesi lazım, orada bir yanlış uygulama 

oluyor genelde. Türkiye genelinde şöyle bir yanlışlık var: “Süre on gün oldu, 

on dört  gün oldu.” diye test yapılmadan toplumun içerisine katıl ıyor. Yani, o 

karantina kavramında on dört gün laf ı doğru kullanılmıyor diye düşünüyorum.  
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İkincisi, açıldığı için, meslek hastalığı konusu. Evet, bizim de bu konuda çok 

tekl if lerimiz var, hatta bununla i lgi l i  görüşmeler de yaptık. Tabii, meslek 

hastalığının Türkiye’deki sıkıntısı şu: İspatlanması zorunlu, iş yerinden 

olduğunun kanıtlanması lazım. İşte “İş yerinden mi aldı, dışarıdan mı aldı,  

bunu nasıl ispatlayacağız?” gibi bir eleştir i var hukuki boyutunda ya da 

Çalışma Bakanlığından kaynaklanan bir eleşt ir i var. Artık burada anlayış 

göstermemiz lazım. Bir sağlık çalışanı aktif  çalışıyorsa ve Covid oluşmuşsa 

bunu meslek hastalığı olarak kabul etmemiz gerektiğini ben de düşünüyorum. 

Hatta sadece Covid için değil , mesela daha önce Kırım Kongo’dan dolayı çok 

sağlık personeli kaybett ik. Yani “aspire ” etmiş, “aspirasyon” sırasında yüzüne 

gözüne bulaşmış hemşire ve doktorlarımızı kaybettiğimizi de bil iyorum. Bu tür 

enfeksiyonları, mutlaka meslek hastalığı veya iş kazası -nasıl kabul edil irse - 

olarak bir şeki lde kabul etmemiz lazım. Sadece bunu kabul et menin ötesinde 

bizim teklif lerimiz var, hasta olan ve ölenlere tazminat veri lmesi yönünde. 

Sağlık personeli aktif  çalışırken eğer Covid’den dolayı ölmüşse tazminat 

veri lmesini çok önemsiyorum çünkü bunların ai leleri veya çocukları ortada 

kalıyor, çok küçük  çocukları olan sağlık personeli var. Hatta bizim yıpranma 

tazminatının da artırı lması şeklinde bir kanun teklif imiz var. Tüm bunları 

yaparsak sağlık personelinin motivasyonu açısından çok doğru olacaktır diye 

düşünüyorum.  

Meclisimiz açısından baktığımızda, aslında 6 bin çalışanı olan çok 

büyük bir yer burası. Onun için iş sağlığı ve iş güvenliği genel önlemleri 

açısından bakıyorum ve kamuda, kamu kuruluşlarında iş sağlığı, iş güvenliği 

bir iminin mutlaka oluşması lazım. İş sağlığı hekimi ya da iş güvenliği  uzmanı 

farklı bir şeydir, kurum tabibi farklı bir şey yani polikl inik yapmak değil olay 

sadece. Meclis hekimi var diye geçiştirmemek lazım. İş güvenliği yaklaşımı 

risk tanımlama ve bu riski kontrol etme yaklaşımıdır.  Bu yaklaşımı genel 



T B M M 

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

İncelenmemiş Tutanaktır 

Komisyon : Sağlık 

Tarih :19/11/2020 Saat : Kayıt:Sağlık  Stenograf :       Uzman : ………………. Sayfa: 24 

 

olarak tüm kamuda ve Meclisimizde de yerleşt irmemiz lazım. o zaman 

çalışma saatleri de kapalı ve yoğunlukta riskin nerede olduğu da tanımlanır, 

ona göre önlemler alınır.   

Şimdi, çalışanlarımızın şart ları iyi  değil.  Servisler hakikaten çok yoğun 

ve tabii  ki en çok bulaşmanın olduğu yer toplu taşıma araçlarıdır. Meclis 

çalışanlarının servisleri de çok yoğun. Bunun oturma şekli düzenlenebilir. 

Gece çalışma saati risktir zaten, tümüyle, bana göre en yanlış şeylerden biri 

bu. Gece çalışanlarda, saat on ikiden sonra çalışanlarda ka nserler de 

fazladır, enfeksiyonlar da fazladır çünkü melatonin salınımıyla alakalıdır bu. 

Gece çalışma devam ettiği zaman melatonin salınımı düşer ve bu da hem 

kanserlere hem de enfeksiyonlara meyli  art ırır,  genel vücut direncini düşürür. 

Tabii ki uzun çal ışıyoruz, o zaman çalışma saatlerini daha erken başlatabilir iz 

yani ikide değil  de onda başlatalım, dokuzda başlatalım. Şimdi bütçe 

görüşmeleri var, çok uzun saatler kalıyoruz, gece üçlere, dörtlere kadar, 

sabaha kadar kalıyoruz; bu çok büyük bir r isk, onu  belirtmek lazım. Belki bu 

çalışma saatlerini,  en azından bütçe görüşmeleri sırasında erkene alabilir iz 

diye düşünüyorum.  

Çay ocakları çok büyük risk, oradaki personelin çalışma şartları 

açısından baktığımızda, küçücük odalarda 6 kişi kalıyorlar, çok cidd i  bir 

bulaşmaya ve dolaşıma sebep oluyor. Bu teması kesmek gerekiyor, yoksa 

Meclis içerisinde genel bir virüs  dolaşımına zemin hazırlamış oluyoruz.  

Tabii, onun dışında herkesin maskeye daha ciddi bir şekilde uyması 

özell ikle gerekiyor.  

Şu an bütçe görüşmeleri nedeniyle yemekhaneler de çok kalabalık, 

onunla i lgi l i  bir düzenleme de yapılması lazım. Belki yemek yeme saatleri 

düzenlenebilir ve böylece o yoğunluk da azalt ı labi l ir diye düşünüyorum.  

Hızlıca söyleyeceklerim bunlar.  
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Teşekkür ederim.  

BAŞKAN RECEP  AKDAĞ –  Çok teşekkür ederiz.  

Şimdi, müsaade ederseniz beş dakika ara verel im, burayı açalım, biz 

de koridora çıkıp tekrar gelelim. Bir saat kadar daha burada olacağız.  

Beş dakika ara veriyorum.   

   Kapanma Saati: 12.05 

İKİNCİ OTURUM  

Açılma Saati:  12.12  

BAŞKAN: Recep Akdağ (Erzurum)  

BAŞKAN VEKİLİ: Müşerref Pervin Tuba DURGUT (İstanbul)  

SÖZCÜ: Arife POLAT DÜZGÜN (Ankara)  

KÂTİP: Sefer AYCAN (Kahramanmaraş)  

-----0----- 

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Evet, başka söz almak isteyen 

arkadaşımız… Müsaade ederseniz Mehdi Bey’e misafir olarak söz verelim. 

Normalde Komisyon dışından gelen arkadaşlara en sonda söz veri l i r ama tek 

kişi geldiği için öyle bir ayrıcalık tanıyalım.  

Buyurun, Değerli Bakanım.  

MEHMET MEHDİ EKER (Diyarbakır) –  Çok teşekkür ediyorum.  

Saygılar sunuyorum Komisyon Başkanı ve tüm üyelere.  

Ben, bu gündemle, corona gündemiyle Sağlık Komisyonumuzun 

toplantısına katılmak istedim. Hem bir milletvekil i olarak hem de meslekten 

lisans eğit imi veteriner hekimlik olan bir arkadaşınız olarak yani salgın 

hastalıklar yönetmiş, bu konuda bir miktar tecrübesi olan bir kardeşiniz olarak 

içinden geçtiğimiz süreçle i lgi l i  çok kısa 2 öneride bulunmak ist iyorum, somut 

yani öyle şey olarak… Sizler hepiniz bu konuda benden çok daha ehil, 
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konunun uzmanısınız, i lgi l i lerisiniz. Hepini zin söylediği hususlar kuşkusuz çok 

değerl i.  

Şimdi, tabi i, 600 milletvekil i, binlerce çalışanı olan ve her gün, her 

hafta Türkiye’de milyonlarca insanla f iziki teması olan bir yer burası, bir 

kurum. Türkiye’nin her köşesinden, her yerinden insanlar buraya geliyor, 

buradaki insanlar onlarla temas kuruyor. İşte, mil imetrenin milyonda 1’ i 

büyüklüğündeki bir canlıdan, daha doğrusu bir virüsten bahsediyoruz.  

Bizim Meclis çalışmamızı corona dönemi ve corona dışı dönem gibi 

ayırma mecburiyetimiz olduğunu düşüyorum. Meclis Başkanımızın, siyasi parti 

l iderlerini ziyaret edip veya Grup Başkan Vekilleriyle bir l ikte onları toplayıp 

bu corona döneminde Meclis çalışmalarının programlanmasıyla i lgi l i  bir 

konsensüs oluşturulması gerektiğini düşünüyorum. Çünkü biz corona dö nemi 

dışındaki usulle müzakerelerimize devam ettiğimizde her gün -demin bir 

arkadaşımız söyledi, bir değerli  üyemiz - gece de çalışıyoruz, gündüz ikide 

başlıyoruz ama gündeme dört saat sonra geçil iyor. Mesela, salı günü üçte 

başladı yedide gündeme geçildi, dün ikide açıldı beşte, beş buçukta başladı 

yani üç, üç buçuk saat sonra. Her gün en az üç saatimiz, dört saatimiz 

tamamen gündemin dışındaki meselelerle i lgi l i konuşuluyor. Acaba bu çok mu 

gerekli? Yani onu i l la yapmamız gerekiyor mu? Burada kimseye herha ngi bir 

i thamda bulunmadan söylüyorum, sonuçta hepimiz bir görev yapıyoruz, 

hepimiz yaptığımız işin doğru olduğuna inanıyoruz. İster muhalif  olalım, ister 

muvaffak olalım konu aynı ama sonuçta bizim müessese olarak Türkiye’ye ve 

belki dünyanın diğer meclis lerine de örnek olacak bir tutum içerisine girmemiz 

gerekiyor.  

Birinci önerim: Meclis Başkanımıza bu önerinin götürülüp Meclis 

çalışma saatlerinin ve düzeninin, tert ibinin corona için hassaten -ama daha 

sonraki dönem için tabii o yine konsensüsle olacak b ir şey- coronayla ilgil i 
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olarak yeni bir çalışma düzeni ve çalışma saatlerinin oluşturulmasını 

öneriyorum.  

İkinci husus: Ben, Avrupa Konseyi Parlamenter Meclisinde üyeyim, 

Türk grubu üyesiyim, orada biz toplantılar yapıyoruz. Corona salgınından bu 

yana hiç f iziki toplantı yapmadık, hep video konferansla yapıyoruz. Avrupa 

Konseyinde 49 tane ülke var yani 49 tane ülkenin parlamenterleri var, bu da 

işte, 370 -380 kişi ve ayrıca yine çalışanlar var. Dolayısıyla komisyonlar var, 

komisyon toplantıları var, genişleti lmiş komisyon toplantıları var. Mesela, 

Daimi Komite var, geçenlerde biz onun toplantısını yaptık, yüzlerce kişi 

katıldı, ben de katıldım buradan. Biz bütün müzakereleri video konferansla 

belirl i bir usul dahil inde yapabiliyoruz. Yani işte, iki dakika s üre veril iyor, 

bazen üç dakika süre veril iyor duruma göre, herkes onu konuşuyor, otomatik 

kesil iyor ses yani üç dakikada diyeceğini de; tamam. Oylamalar da yapılıyor, 

orada KUDO diye bir sistem var - internet üzerinden bir program, o KUDO 

programı işlet i l iyor- ve o KUDO programıyla oylamalar da yapılıyor. Yani 

anında o da görülebil iyor, takip edilebil iyor. Bu tür f iziki toplantılar örneğin, 

Avrupa Konseyi Parlamenter Meclisinde yapılmadan da maksat hasıl oluyor 

yani o yasama görevi,  o mevzuat oluşturma, “ leg islat ion” dediğimiz mevzuat 

oluşturma süreci pekâlâ yapılıyor demokratik bir düzen içerisinde. Orada da 

yine parti  grupları var, orada yine bağımsızlar var ve onların her bir isinin 

bağlı bulunduğu teamüller var; pekâlâ yapılabil iyor. Böyle bir konu bizim 

açımızdan da mümkün olabil ir , özell ikle belirl i zamanlarda çünkü şu anda çok 

ciddi bir r isk alt ındayız, havaların soğumasıyla insanlar tümüyle kapandı ve 

bu da riski artırıyor. Ben bu 2 hususu Sayın Başkanım, önerinize sunmak 

istedim.  
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Tabii, konuşulabilecek çok şey var. Ben kıymetli vakt inizi de almak 

istemiyorum. Çok teşekkür ediyorum, size başarılar di l iyorum ve saygılar 

sunuyorum. 

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok teşekkür ederiz Değerl i Bakanım.  

NESLİHAN HANCIOĞLU (Samsun) –  Sayın Başkanım…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Buyurun, size verel im sözü.  

NESLİHAN HANCIOĞLU (Samsun) –  Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.  

Değerli Komisyon üyesi arkadaşlarım, sizleri de tekrar saygıyla 

selamlıyorum.  

Pandemi dönemine il işkin en temel sorunumuz, doğru ve güvenilir veri 

eksikl iğiydi. Cov id-19 yine, alınan önlemlerin etkinliğini tart ışabilmek, 

değerlendirebilmek için yalnız ayrıntıl ı verilerle değil aynı zamanda doğru ve 

güvenil ir verilere gereksinim duyulmaktaydı. Sağlık Bakanlığı taraf ından 

açıklanan günlük ve haftalık veri lerin güvenil i rl iği tart ışılmalıdır. 

Komisyonumuz bu konuda daha tutarlı bir tutum ortaya koymalıdır diyorum. 

Yine, Komisyonumuz ne salgının başlangıcında ne de bugün gelinen 

aşamada, sağlık sisteminin bu salgını göğüsleme kapasitesi konusunda 

sağlıklı veri lerle bilgiye erişememektedir.  

Ayrı bir konu da: Riskl i grupları aşılamada sıkıntı olduğunu gördük. 

Risk faktörü olan 65 yaşın üzerindeki her insanımızın bu aşı programlarını 

tamamlamış olması gerekmekteydi.  Her 2 aşının da yeterl i temininin 

sağlanarak ai le hekimlikleri aracıl ığıyla uygulanması yaşamsal önemdeydi. 

Bakanlık Komisyonumuza bunun neden yapılmadığını izah etmedi.  

Diğer konu da diğer Komisyon üyesi arkadaşlarımın belirt iği gibi: Sağlık 

çalışanlarının Covid -19 meslek hastalığı tanımının evrensel  bütün kriterlerini 

taşıdığını bi l iyoruz. Covid -19’un sağlık çalışanları açısından bir meslek 

hastalığı olarak kabul edilmesi son derece önemli. Komisyonumuz bu konuda 
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bir i lke imza atmalı ve tüm üyelerinin ortak iradesiyle bir kanun tekli f i 

hazırlayarak yasalaştırı lmasını sağlamalıdır diyorum.  

Genel Kurul saatleriyle de alakalı sizlerin görüşü de çok önemli.  

Gerçekten mutlaka bir saat düzenlemesi yapılmalı.  Giriyoruz saat 2’de 

başlıyor uzun saatler… Bir saatten sonra da kontrol edemiyoruz, 

koruyamıyoruz kendimizi her hâlde olayın akışına gidiyor. O nedenle 

Komisyonumuzun alacağı karar önemlidir diye düşünüyorum.  

Teşekkür ediyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Değerli Mil letvekil imize ben de çok teşekkür 

ediyorum.  

Müsaade ederseniz bir daha video konferansa gidelim . Değerli 

Milletvekil imiz Arife Polat Düzgün söz istemiş, sözü kendisine veriyorum.  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Sayın Başkanım, Komisyon üyesi 

arkadaşlarım; ben de toplantı için teşekkür ediyorum.  

Sayın Başkanım, özell ikle Sağlık Komisyonu, Aile, Çalışma  ve Sosyal 

İşler Komisyonu olarak bil inen bir Komisyonuz. Bu dönemde aynı bir pandemi 

kurulu gibi çalışmayı tekl if  ediyorum. En azından iki haftada bir bizlerin 

Meclis başta olmak üzere ülkemizi değerlendirmek adına toplantı 

düzenlememizi,  ayda bir kez de Sağlık Bakanlığından bakan ve bakan 

yardımcısı düzeyinde mümkün olabilirse bize bilgi lendirme yapılmasını rica 

ediyorum.  

Bu, pandemi kurulu olarak Komisyon üyelerimizle hep bir l ikte çalışırken 

bu dönemde Meclisimizde aksayan her yönü biraz önce bütün değe rl i vekil 

arkadaşlarım da ilett i. Bunları tek tek gözden geçirebiliriz.  

Coronavirüs nedeniyle çalışma saatleri önemli ama yaklaşık iki buçuk 

yıldır gördüğümüz düzensiz, etkin olmayan çalışma saatlerinin tamamen 

değiştir i lmesi gerekiyor. Özell ikle kanun maddeleri dışında her konuda 
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konuşulduğuna hepimiz şahidiz. Bu etkisiz olan, kanuna yönelik olmayan 

konuşmaların özell ikle metinlerde bulunmaması, grup başkanlarımızla belki 

görüşülerek İç Tüzük’ün değiştiri lmesi gündeme getiri l i rse çok sevinir im.  

İkinci bir  konuyu da ben de özell ikle söylemek istiyorum: Bu torba 

kanunlar bizi Komisyon olarak etkisiz hâle getir iyor. Bizimle i lgi l i olan 

konuları hiç konuşmadan direkt Plan ve Bütçe Komisyonundan geçmesi beni 

de şahsım adına rahatsız ett iğini ifade etmek ist iyorum.  

Bir de sağlık çalışanlarının hep yanında olduğumuzu söylüyoruz. Sağlık 

Bakanımız da 2020 yıl ının sağlık çalışanları yıl ı olmasını, Dünya Sağlık 

Örgütünden istedi ve bu yapıldı ama biz kendi ülkemizde sağlık çalışanlarının 

çalışma şart larını düzeltemiyoruz. Öncelikle sağlık çalışanları sağlıklı 

ortamlarda çalışmıyorlar. Şu anda o metrekareye göre çalışma sistemi 

doktorlar için geçerl i değil. Özell ikle şunu söylemek ist iyorum: Doktor 

arkadaşlarım bakıcı bulamadıklarını,  çocuklarını kimseye bırakamadıklar ını 

söylüyorlar. Bu konuda acilen belki eşlerinin idari izinli sayılmasını gündeme 

getirebil ir iz demek ist iyorum. Böyle pandemi kurulu gibi düzenli toplanırsak 

bize i let i len istekleri hep birl ikte paylaşabil iriz diye düşünüyorum.  

Çok teşekkür ediyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Biz de çok teşekkür ederiz efendim, sağ 

olun değerli mil letvekil im.  

Buyurun. 

SEMRA GÜZEL (Diyarbakır) –  Teşekkürler Sayın Başkan.  

Gerçekten bu toplantıyı yapmış olmamız çok önemli bu pandemi 

sürecinde. Birçok arkadaş, birçok konuya değindi o yüzden tekrara düşmemek 

için değinmedikleri kimi yerlere değineceğim. Teşekkür de ediyorum, 

katıl ıyorum tüm arkadaşların ifade ettikleri değerlendirmelere.  
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Şimdi, birçok arkadaş da değindi aslında, bir daha burada kısa bir 

şeki lde geçmiş olalım. Bütün  part iler meslek hastalığı kabul edilmesi 

konusunda hemfikir sanırım. Dün Sağlık Bakanına da bütçede şu soruyu 

yöneltt ik: Meslek hastalığı olarak kabul edilecek mi? Kendisi de aslında 

meslek hastalığı olarak kabul edilmesinin onları da mutlu edeceğini ifad e ett i. 

Belki bu konuda ikt idar part isine büyük görev düşüyor çünkü hem CHP olarak 

hem HDP olarak bu konuda kanun tekl if i verildi. Biraz önce MHP’den 

arkadaşımız da ifade etti kabul edilmesi noktasında. Yani hani birçok parti 

aslında hemfikir. Bu konuyu gündeme almak gerekiyor diye düşünüyorum.  

Bir diğer önemli konu, aslında bu toplantıları Arife Polat Vekil imiz de 

dile getirdi. Pandemi kurulu gibi çok sık bir araya gelmemiz gerekiyor 

gerçekten gelmemiz gerekiyor. Özell ikle kış ayına girdik ve artık bu pand emi 

daha da yoğunlaşacak gibi de duruyor, artacak gibi de duruyor. O yüzden, bu 

Komisyonun bir araya gelmesi çok önemli ve belki sağlık meslek örgütleriyle 

de toplantı yapmak gerekecek çünkü sağlık meslek örgütlerinde yer alan 

arkadaşlarımız periferide bire bir bu hastalıkla muhatap olan kişiler ve 

alanında uzman olan kişiler. O yüzden meslek örgütleriyle de bir araya 

gelmek, bir toplantı yapmak gerekiyor. İ l laki yüz yüze yapmak demiyorum, 

online işte, “Zoom” şeklinde arkadaşlarımız dâhil oldu. Onlar da bu şekilde 

dâhil olabil irler diye düşünüyorum.  

Genel Kurulun çalışma sistemine dair tüm arkadaşlar ifade etti o 

yüzden girmeyeceğim, katıl ıyorum onların önerilerine.  

Bir diğer önemli konu, aslında şu an belki burada söylenen birçok şey, 

önlemler bir rapor hâ l ine de getiri lecek muhtemelen. Bu raporla beraber belki 

parti lere gitmek ve bu önerileri onlara sunmak gerekiyor. Aramızda halk 

sağlığı alanında da uzman arkadaşlarımız da var, onlar da kimi önerileri dile 

getirdiler. Bu önerilerle beraber, bu var olan önerilerinin yapılabilmesi için 
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yani evet öneri yapıyoruz, konuşuyoruz ama prat iğe geçmiyor; pratiğe 

geçmesi için bu parti lere gidip bu öneri leri ifade etmek gerekiyor.  

Sağlık emekçilerinin kimi talepleri var, çok uzun olduğu için hani, belki 

onları sonra size yazılı olarak da sunabil ir iz hem pandemiye dair. Bu pandemi 

zincir ini nasıl kırabil ir iz üzerinden yaptığı öneri ler var, kimi öneri lere Ali 

Vekil imiz değindi.  Bu önerileri aslında bizim de Bakanlığa bunları sunup 

bunların yapılması noktasında kimi prati klerimizin olması gerekiyor.  

Sağlık çalışanlarının ek ödeme talepleri var. Bunu bir daha di le 

getirmek gerekiyor, ek ödemeler henüz yapılmadı ve sağlık emekçilerine 

düzenli test yapılmıyor, koruyucu ekipman eksikl ikleri  hâlâ var. Bunu ifade 

ediyorlar. İzinlerin iptal edi lmesi ve ist ifaların iptal edilmesi durumu 

gündemde. Bir çoğumuz sağlık alanından gelen arkadaşlarız ve bu mesleği 

yapan arkadaşlarız. Bil iyoruz sağlık çalışanları çok sık izin kul lanmaz, var 

olan iznini de parçalayarak beş gün, beş gün şek linde kullanır çünkü 

çalıştıkları alan it ibarıyla aslında hani kendileri de bu hassasiyetle çalışma 

ahlakının hassasiyetiyle zaten çok fazla izin kullanan meslek grubu değil 

sağlık çalışanları. Eğer izine ihtiyaçları varsa gerçekten de yorulmuşlardır ve 

o yüzden izin kul lanıyorlardır. İzinlerinin iptal edilmesi hani kabul edilebi l ir bir 

durum değil, bunu belki Bakanlıkla görüşmek gerekiyor, ist ifaların iptalini de 

aynı şeki lde görüşmek gerekiyor. Tabii, bu süreçte sağlık emekçilerine olan 

ihtiyaç çok artt ı ve bi l iyoruz sağlık emekçilerinin sayısı az. Hem yeni 

atamaların yapılması konusunda kimi öneri lerle gitmemiz gerekiyor belki 

Bakanlığa hem de işinden ihraç edilip deneyimli sağlık emekçileri var ve 

birçoğunun dosyası dört yıldan uzun süredir hâlâ incelenm edi. Buna dair de 

kimi öneri lerle belki OHAL Komisyonuyla görüşmek gerekiyor, bu dosyaların 

incelenmesi ve bu meslektaşlarımızın işlerine iade edilmesi noktasında.  
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Bir diğeri,  bu süreçten önemli,  aslında tedbirlerden bir i koruyucu sağlık 

hizmetlerinin öncelenmesi. Yine dediğimiz gibi aramızda halk sağlığı uzmanı 

olan arkadaşlarımız da var bu alanda uzman ve koruyucu sağlık hizmetleri 

aslında öncelenirse bu pandemi zinciri kırı labi l ir ve önlenebil ir. Buna dair 

bütçede ayrılan pay çok azdı. Yani belki böyle bir teklif le tekrar gidebilmek 

gerekiyor koruyucu sağlık hizmetlerine ayrılan bütçenin artırı lması ve buna 

dair tedbirlerin alınmasına dair kimi öneri lerle hem Plan ve Bütçe 

Komisyonundan henüz daha çıkmadan gitmek ve Genel Kurulda 

görüşülmeden gitmek bunun artırılmasına dair.  

Teşekkür ediyorum, diğerlerine arkadaşlar değindi zaten.  

Sağ olun tekrardan böyle bir toplantıyı düzenlediğiniz için.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok teşekkür ederim.  

Başka konuşmak isteyen arkadaş var mı? Aslında meselelerin çoğu konuşuldu 

ama.  

Buyurun. 

BURHANETTİN BULUT (Adana) –  Birkaç kısa not da biz düşelim.  

Birincisi, tabi i, bu meselenin en önemli özelliği bulaş. O yüzden de 

izolasyon tedbirlerinin, arkadaşlarımızın bahsett iği izolasyon tedbirlerinin 

alınmasında fayda var. Çok önemsemiyoruz. Meclis önemseseydi, Türkiye 

ortalamasının üstünde olmazdı. Sanırım yüzde 10’ların üstünde bir bulaş var, 

milletvekil leri olarak bakıldığında, bu da genelin üstünde.  

Burada bir de çalışanlarımız var, personelimiz var. Sayın Bakanım       

-sizden bir ricam- bu çalışanların yetkil i leriyle bir görüşme yapmanızda fayda 

var diye düşünüyorum. Yani mesele pandemi ise milletvekil i dışındaki 

popülasyonun da sorunlarına bakmak lazım; servis sorunu, park sorunu, 

korunmayla i lgi l i eksikl ikler var mı, bizzat onlardan dinlerseniz Komisyon 

açısından faydalı olur diye düşünüyorum.  
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Meclisin yavaşlatılması ya da Sayın Bakanımın bahsettiği gibi 

yöntemlerle Meclisin çalışması tartışmalı.  Yani bu değerlendiri l ir . Avrupa 

örneğinden şunu görüyoruz: Birçok yerde kapama var. İki ay, iki hafta tümüyle 

kapatılmış durumdalar ama orada, hepsine bir bedel veri l iyor yani bizdeki 

ekonomik durum orada yok. Yani sonuçta çalışmayanlara asgari bir geçim 

kaynağı aktarıl ıyor. Türkiye’de bu kadar çok çalışan bir kesim varken ve 

ekonomik anlamda onları desteklemediğimiz müddetçe de Meclis 

yavaşlatılamaz. Ancak şu yapılabil ir: Sayın Vekil im Arife Hanım’ın söylediği 

gibi, bu torba yasadan vazgeçmekte fayda var, hem de komisyonlar da akt if 

edilmiş olur. Burada daha küçük gruplarla, daha uzmanlarla konular, daha 

sarih hâle getir i l ip Meclise gidebil ir;  bu da çok da önemli. Örneğin, sizin 

Komisyon Başkanlığınızdan sonra, bu, ikinci ya da üçüncü toplantımız; her 

konuyu çok rahat gelip sizinle görüşebil iyoruz.  Diğer komisyonlar da bu 

şekilde çalışmış olsa kalitel i yasama örneklerini de çıkarmış oluruz diye 

düşünüyorum.  

Tekrar teşekkür ediyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok teşekkür ediyorum ben de.  

Buyurun.  

RİZGİN BİRLİK (Şırnak) –  Sayın Başkan, teşekkür ederim ben de.  

Önce bütün sağlık çalışanlar ını kut luyorum, hepsine teşekkür ediyorum.  

Sayın Başkanım, gerçekten, şu an Mecliste çalışan 600 vekil var. 600 

vekilin aşağı yukarı yüzde 60’ı haftanın üç günü burada, dört günü de 

bölgede. Hele hele, özellikle doğuda, güney doğuda çalışan vekil ler, doğu ya, 

güney doğuya giden vekiller, gerek batıdan doğuya, güney doğuya giden 

vekiller gerek bölgenin vekil leri hakikaten çok büyük bir sevgi sel iyle 

karşılanıyor, çok sıcak bir karşılamayla karşılanıyor ve kalabalık bir şeki lde 

karşılanıyor. Bunu gerçekten, b ir düşünün, her hafta gidip geldiğimizi; en 



T B M M 

Tutanak Hizmetleri Başkanlığı 

İncelenmemiş Tutanaktır 

Komisyon : Sağlık 

Tarih :19/11/2020 Saat : Kayıt:Sağlık  Stenograf :       Uzman : ………………. Sayfa: 35 

 

fazla hastalığı taşıyıcı, buradan oraya götürüp oradan buraya getiren bizler 

oluyoruz demek ki bu durumda.  

Bir ikinci konu, Sayın Başkanım, bizim yine Doğu ve Güneydoğu 

Anadolu Bölgesi’nde –Sayın Bakanım da burada, Habip Bey de bil ir, bölgeye 

gidenlerin hepsi bil ir - özellikle taziyelerimiz çok ciddi tehlike saçıyor. 

Özellikle 50 yaş ve üst grup taziyelere gider ve her bir taziyede, iki günde, üç 

günde, nereden baksanız 3 bin, 4 bin, belki 5 bin, 10 bine yaklaşan bir sayı 

sirkülasyon ediyor; kimi beş dakika oturur, kimi bir saat oturur, kimi beş saat 

oturur. Hakikaten çok ciddi bir tehl ike arz ediyor. Düğünler de hakeza ama 

düğünler taziyeler kadar değil; düğün bir saat sürüyor ama taziye bizim 

bölgelerde üç saat sürüyor. Gerek Sağlık Bakanlığının gerek İçişleri 

Bakanlığının bunları ciddi şekilde kontrol etmeleri,  gerekirse tamamen 

ortadan kaldırı lmaları, bu süreci, özellikle, hele hele bu kış sürecini at latana 

kadar bunların önüne geçilmesi gerekiyor.  

Bir diğer konu, toplu taşıma araçları.  Arkadaşlar bahsetti ler, doğrudur 

ama toplu taşıma araçlarının özell ikle içinde üfürme sistemi olanlar, mesela 

klima ya da kalorifer sistemi içinde olanlar gerçekten çok ciddi tehl ike arz 

ediyor. Ya bunların çalıştırı lmamaları laz ım. Çalıştırı ldığı zaman, içeride 

maskesiz bir kişi varsa, konuştuğu zaman o havanın hepsi o otobüsün içinde 

ya da metronun içinde ya da trenin içinde hemen sirkülasyon oluyor ve her 

yere dağıtıyor. Bu önlemler alınsa bence güzel olur.  

Hepinize teşekkür ediyorum, saygılar sunuyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Teşekkür ederiz.  

Buyurun. 

ALİ MUHİTTİN TAŞDOĞAN (Gaziantep) –  Sayın Başkan ve sayın 

milletvekil leri; genel olarak, bil imsel çerçevede söylenen şeyler aşağı yukarı 

aynı. Ancak önümüzde ciddi bir çalışma takvimi var, bu da Bütçe Kanunu 
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Teklif i. Bütçe Kanunu Teklif i sıradan bir tekl if  değil,  ülkenin bağımsızlığını 

gösteren bir kanun. Dolayısıyla Bütçe Kanunu Teklif i ’nin görüşmeleri önemli. 

Ancak bu pandemi süresinde çalışma şart larını tekrar değerlendirmek, bi r an 

önce buradaki çalışma şartlarıyla i lgi l i bir görüş, öneri hazırlayıp gruplara 

sunmanın doğru olacağı kanaatindeyiz. Çalışma periyodunu düzenlememiz 

gerekiyor. Sadece Genel Kurul ya da gruplar olarak hadiseye bakılıyor Meclis 

yönetimi açısından. Ancak çalışanları da –arkadaşlar da ifade etti - göz ardı 

etmeyelim; bir havuzun içinde hep beraberiz, birbirimize bulaştırma 

ihtimalimiz her zaman yüksek.  

Bir de genel olarak şunu söylemek, kayıt lara düşmek isterim: Düne 

kadar bir çoğumuz, buradakilerin yüzde 80’i Sağlık Bakanlığı çalışanı idi. Bu 

nedenle, Sağlık Bakanlığının çalışmalarının zorluğunu bütün arkadaşlarımız 

bil iyorlar. Dolayısıyla Bakanlığımızın i lk günden beri tedricen aldığı kararların 

da -çünkü bir hadise olacak ya da bir sonuç göreceksiniz, ond an sonra yeni 

bir karar alacaksınız, bu kararlar tedricen alınır - doğru olduğunu 

düşünüyoruz. Mill iyetçi Hareket Partisi olarak da Sağlık Bakanlığının ve 

dolayısıyla Bilim Kurulunun öneri lerine büyük it ina gösterdiğimizin ve 

desteklediğimizin alt ını çizmek  isterim.  

Pandemi sınıfsal bir sorun değil.  Pandemi Cumhurbaşkanını da, 

pandemi l iderleri de, pandemi bakanları da, doktoru da, hâkimi de, savcıyı da, 

köylüyü de, esnafı da, memuru da, kimseyi seçmiyor, hasta ediyor. 

Dolayısıyla dünyanın bir sorunu. Bu sorunla hep beraber mücadele etmemiz 

gerekiyor.  

Biz f i lyasyon ekibi değil iz ya da Sağlık Bakanlığının şu anda mevcut 

çalışanı değil iz; Meclisimizin görevi denetleme, bu anlamda görevimiz var. Bu 

görevi ifa etmek için de bize düşen neyse yapmamız gerekiyor. Risk 
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analizlerinin yapılması gerekiyor –söylendi- çalışma güvenliğiyle i lgil i,  iş 

sağlığıyla i lgil i tedbirlerin alınması gerekiyor.  

Bir de hassasiyetle üzerinde durmamız gereken konu, burada hangimiz 

konuşursak ciddi bir şeki lde gündem oluyor. Dolayısıyla  konuşma dilimize 

dikkat etmemiz gerekiyor. Bunlar zor günler, bu zor günlerde Cenab - ı Al lah 

mill î birl ik ve beraberl iğimiz artırır inşallah, birl ik ve beraberlik içerisinde bu 

zor günlerden çıkarız.  

Bu hastalığın henüz bir tedavisi yok. Aşıyla i lgi l i hep imize sevindir ici 

haberler geliyor. Ancak bu tedaviyle i lgi l i  süreç gelişene kadar, tedbirleri de 

en sıkı şekilde, en bil imsel, en organize şekilde, ülkemizin tedarik zincir ine de 

zarar vermeden, normal hayatımıza -bir yandan felç edip bir yandan da 

çalışmaları sekteye uğratmamak ekseninde - dengeli bir şeki lde devam 

etmemiz gerekiyor. Şu ana kadar alınan tedbirler yerindedir, olumludur. 

İnşallah, daha sert tedbirlere ihtiyaç kalmadan, aşı üretilene ve yapılana 

kadar… Dün Sağlık Bakanı da çeşit l i tarihler ve rdi; inşallah, bu tarihlerde 

gerçekleşir ve mil letimizin ve dünyanın önü açılır.  

Teşekkür ediyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok teşekkür ediyorum.  

Buyurun Mustafa Bey.  

MUSTAFA ESGİN (Bursa) –  teşekkür ederim Başkanım.  

Gerçekten çok önemli şeyler konuşuldu ama yoğunluk bizim çalışma 

ortamımıza ait t i yani Meclis çatısı alt ındaki çalışmalarla i lgil iydi. Elbette ki 

hepimizin sağlığı birbir imize emanet ama bir de hepimizin bir seçmen kit lesi 

var ve vatandaşımıza dönük olarak bir örnekliğimiz var. Geçtiğimiz gü nlerde 

bir Meclis Başkan Vekil ine, kürsüde maskeyle konuşulması konusundaki 

uyarısından dolayı özell ikle ana muhalefet partisinden yoğun eleşt ir i ler geldi. 

Bunu şunun için söylüyorum: Evet, burada muhtemelen bir rapor çıkacak, 
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tavsiye kararı niteliğinde bi rtakım şeyler ortaya konulacak ama biz kendi 

gruplarımıza da maskeyle konuşmanın, konuşurken bu maskeyi indirmenin ne 

kadar anlamsız olduğunu ve bunun topluma karşı da kötü bir örnek olduğunu 

anlatabilir olmamız gerekiyor, burada bir otokontrolü de kendi i çimizde 

gerçekleşt irmemiz gerekiyor. Dün Plan Bütçede Sağlık Bakanlığı bütçesini 

konuştuk, ben de oradaydım tam gün. Yani, çok değerli  konuşmalar, öneriler 

oldu hem iktidar hem muhalefet kanadından ama hâlâ nasıl bir ortamda 

olduğumuzun farkında değil iz; m ilyonlarca insan Covid ve 1,5 milyona yakın 

insan hayatını kaybetmiş. Bu Covid salgını,  bu küresel salgın bir siyası 

polemik malzemesi olamaz. Ne biz buradan bir kahramanlık hikayesi 

çıkaralım iktidar kanadı olarak ne de muhalefet burayı oy devşirecek bir alan 

olarak görsün.  

Sağlık çalışanlarımız ve hekimlerimiz -hepimiz yani meslektaşız, 

çoğumuz işte yıl larca bu işi yaptık - gerçekten bu savaşta en ön safta. Yakın 

arkadaşlarımızdan, çalışma arkadaşlarımızdan kayıplar var. Yani, sağlık 

çalışanlarımızı bir s iyasi polemik malzemesi hâline getirmeyelim; çok değerl i  

öneri ler var burada, elbette ki bunları konuşalım, tartışalım.  

Son olarak “enflüanza” aşısıyla i lgi l i yine bir polemik unsuru oldu. 

Burada Sayın Bakan, dün önemli açıklamaları yaptı, işte, 1 milyon 100 bin 

aşıdan 2 milyon 300 bin aşıya çıktığını ve diğer ülkelerle mukayese suretiyle, 

bu kıyaslamanın çok insaflı olmadığını söyledi.  Ben de şunu ifade etmek 

ist iyorum: Covid-19 salgınıyla karşı karşıyayız, “enflüanza” salgınıyla karşı 

karşıya değiliz. Elbette hepimizin söyleyecek sözü olabil ir ama burada da 

insaf ölçüsünü kaçırdığımız kanaatindeyim.  

Ben teşekkür ediyorum Başkanım. İnşallah hepimiz için sağlıklı günlere 

hep birl ikte kavuşuruz, bu bir l ikte vermemiz gereken bir mücadele diyorum ve 

sözlerimi  sonlandırıyorum.  
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BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok teşekkür ederiz efendim.  

Buyurun. 

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Teşekkürler Sayın Başkanım.  

Şimdi, bunların hiçbir ini siyasi polemik olarak değerlendirmemek 

gerekiyor, hepimiz sağlıkçıyız veya o sektöre yakın kesimlerdeniz. Ben, Sayın 

Bakanımı da, bazı not alan arkadaşları da dinlendirmek için bir f ıkra anlatmak 

ist iyorum, aslında yaşanmış bir olay. Ben pediatri  uzmanıyım. “Bir hasta, 3 -4 

yaşlarında bir çocuk, ağlıyor. Dedesi ağlamasın diye çocuğun emziğini aldı, 

ceb inden bir poşet çıkardı, böyle naylon poşet siyahlaşmış, yağırlaşmış bir 

materyal. Muhtemelen lokumdu, ağzına soktu amca, sonra poşete soktu, 

sonra çocuğa tekrar verdi. Çocuğun şikayeti ishal,  kusmaydı. Şimdi, amcaya 

nereden başlayalım diye düşündüm aklımdan; acaba hijyeni mi anlatsak 

hastalığı mı anlatsak, mikrobu mu anlatsak? Sayın Bakanım, şu anda içinde 

bulunduğumuz durum maalesef bu. Bizim 2 tane görevimiz var burada, bir 

tanesi yasama bir tanesi denetleme, demin malumunuz, buyurdunuz. Şimdi, 

taziyeden bahsedildi demin, mitingler devam ediyor, açıl ışlar devam ediyor; 

bunun yapılmaması gerekiyor. “Balık baştan kokar.” atasözü artık kaldırıldı mı 

bilmiyorum yani. Sıkıntı çok büyük ve bunları siyasi polemik olarak 

kullanmıyorum hiçbir zaman, onu da size söyleyeyim.  

Şimdi, Meclis bazında yapılması gerekeni, benim şahsi kanaatlerimi 

ifade etmek istiyorum, bir tanesi şu: Dışarıda restoranları, lokantaları, 

kahveleri vesaire kapattık; gelin Mecliste de yemekhaneyi kapatalım paket 

servisine geçelim.  

İkincisi -örnek olacaksak eğer - kâğıt veya madeni para yerine di j ital 

para veya kart usulüne geçelim Sayın Bakanım, bu öneri olarak gelsin 

diyorum. Bizim eksik kalan yanımız, deminki amcanın örneği. Bakın biz, İran 

ve Çin’den -vesaire- gelenleri i lk önce kapattık, 24 Şubat civarında kapattık 
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ama Avrupa kapılarını kapatmadık. İtalya’dan gelen vekillerimiz oldu, 

İtalya’dan Şirin Payzın geldi.  Bizim tedbirler bazen deminki amcanın örneği 

gibiydi.  

MUSTAFA EZGİN (Bursa) –  Kapattık.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Kapatmadık, hayır. Avrupa’yı en son 

kapattık biz.  

MUSTAFA EZGİN (Bursa) –  Kapattık ya.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  İtalya ve Almanya’ya en son kapattık, 

yapmayın. Ben kendim Tanzanya’dan geldim. Tanzanya’dan elimi kolumu 

sallaya sallaya geldim ve kendim on dört gün karantinada kaldım, yapmayın.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Komisyon toplantımıza da 

katılamamıştınız, i lk toplantımıza evet.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Katılamadım ilk toplantıya. Elimizi 

kolumuzu sallaya sallaya Avrupa’dan, Afrika’dan, her yerden gelind i  ama bir 

tek Çin ve İran kapısını kapattık, sadece o. Ondan sonra dedik ki: “Çok çok 

iyi gidiyor.”,  “154 ülkeye şey yaptık.” falan ama vatandaşımız maske... Siyasi 

polemik olarak kullanmıyorum, bunu bil in. Bizde “Kervan yolda düzülür.” 

mantığı hâlâ var.  

Ya, yemekhaneyi kapatacağız, Mecliste yemekhaneyi kapatacağız; 

paket servisi dışarda var içeride niye olmayacak? Şahsi konuşmuyorum, 

hiçbir zaman polemik mevzusu da yapmak istemiyorum. Sağlık personeli 

atamaları için Sayın Bakanıma da ilet ir iz onu, yemekha neleri hakeza 

demiştim. Bakın, kavaslar bize kâğıt dağıtıyorlar Genel Kurulda; kavasların 

eldiveni yok, bi l iyor musunuz bunu? Dikkat etmişsinizdir belki. O kâğıtları 

oraya koyuyorlar, getir iyorlar, götürüyorlar; eldivenleri yok.  

Şimdi, evler için bu asansörle i lgi l i;  basit bir şeydir ama asansörü eğer 

kullanmama imkânı olanlar varsa, f iziki olarak uygunsa merdivenleri vesaireyi 
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kullansın. Servis ve toplu taşıma araçları, işçi servisleri, şehir içi ve şehirler 

arası toplu ulaşım vasıtası için gereken tedbirl er bence harf iyen uygulansın; 

biraz sert davranmamız gerekiyor. Ben şunu da önereceğim: Sayın Bakanım, 

Sayın Başkanım bu HES kaydı bizim için de olsun. O gün komisyonlarda 

konuşuldu, hatır l ıyorsunuz, HES kaydı mil letvekil leri  için de olsun; madem 

örnek olacağız o konuda.  

Bir de şu: Bakan Bey de dedi, bunu siyasi olarak kullanmayalım. Gelin 

şu meslektaşlarımız için, sağlık personeli için… Bakan da çok mutlu olacağını 

söyledi, demek ki onu da engelleyen bir şeyler var. Engel biz miyiz, Komisyon 

mu yoksa TBMM mi bi lmiyorum ama Sefer Bey’in de söylediği şey vardı: 

Burada Covid-19 dâhil olmak üzere, bakın, brusella var -diğer meslek grupları 

için, veteriner için vesaire - hepatit  grubu var; bunları meslek hastalığı 

kapsamına aldıralım. Ki burada şehit  kapsamına g irecek olan şu anda 160’a 

yakın sağlık personeli var, inşallah daha fazla olmaz ama hepimiz 

önümüzdeki şeyi aslında görüyoruz, yukarıdan bir çığ geliyor.  

Sayın Bakanım, şu andaki verilere göre toplumun yüzde 5’i falan 

coronayla karşılaşmış gibi görünüyor.  Ama gerçek rakam mı? Acaba sahada 

ciddi bir antikor taraması yapılıp…  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Yapılıyor, 2’nci kez yapılıyor şu an 

için.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  “Karşılaşma oranı yüzde 60’lara varan 

bir rakam.” demesi… Yüzde 60’lara varan rakam  tamam, toplumsal bağışıklık 

için veya riskin en aza indir i lmesi için ama böyle giderse bizim, birkaç yıl 

daha alacak ve bence çok katı tedbirler… Özell ikle sizin söylediğiniz o 

Meclisteki çalışma saatlerini acaba dışardaki iş yerlerine de uygulayabilecek 

miyiz? Önce can, sonra canan mı?  
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MUSTAFA EZGİN (Bursa) –  Aşılamayı göz ardı ediyorsunuz burada 

yüzde 60’la i lgi l i .  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Şimdi aşılama konusuna girersek -Sayın 

Bakanım da geçmişten bil ir - şöyle söyleyeyim: Türkiye’deki aşılardaki 

“thimerosal”den tutun -bunu burada söylemek zorundayım - domuz jelatinine 

kadar olan bir periyot vardı. Sayın Bakanım, o konuyu daha iyi bil ir,  ben de 

kendisine vakti zamanında bir dosya getirmiştim, hatırlarsınız. Sağ olsun 

düzeltt i Bakanım. Türkiye’deki aşıla r faciaydı. Çok çok ciddi faciaydı, basına 

falan sızdırmadık. Sayın Bakanım biliyordur, hatır ladınız mı bilmiyorum.  

“Enflüanza” tek başına bir şey değildir. Siz de bil iyorsunuz “enflüanza”  

aşısı, eğer o virüs Türkiye’ye gelirse vesaire. Ha keza zatürre a şısı tek 

başına bir şey değildir ama diğer tedbirleri almamız lazım. Riskl i gruba 

mutlaka yapılması lazım onda hepimiz hemfikir iz. Benim şahsi f ikrim -çok 

fazla vaktinizi de almak istemiyorum- nihai olarak şunu söyleyeyim: “Balık 

baştan kokar.” hikâyesinde  baş olarak burasını kabul edelim. En ciddi, en 

radikal tedbirleri bir an önce Mecliste uygulayalım ki örnek olsun.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Teşekkür ediyorum.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Yemekhaneyi kapatalım diyorum, şahsi 

f ikrim. 

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş ) –  Sayın Bakanım, aşıyla ilgil i bir şey 

söyleyebil ir miyim?  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Tabii .  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Yani bunu belki ayrı konuşmamız 

lazım, bi l iyorum. Çok medet ummayın.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Aynen aynen, o bir ümit olarak veri l iyo r.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Dünya Sağlık Örgütü “Aşıya 

güvenmeyin.” dedi zaten. Ne zaman olacak, ne kadar kuvvetl i bir aşı olacak, 
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ne kadar koruyacak, ne kadar uzun süre koruyacak; bunların hiçbir i bell i 

değil. Ne zaman Türkiye’ye gelecek ve yaygın bağışıklama olacak?  

MUSTAFA EZGİN (Bursa) –  Bizim için en önemli seçenek bağışıklama. 

Yani, bunu güvensiz hâle getirecek, it ibarsız hâle getirecek...  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Yok, toplum bağışıklığı.. .  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Toplum bağışıklığı...  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Hayır aşı değil, şu an tek şey 

maske. 

MUSTAFA EZGİN (Bursa) –  Hayır, toplumsal olarak bu 

bağışıklamanın... Yani sürü bağışıklığı mı bekleyeceğiz o zaman?  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Kontrol lü bağışıklama.  

MUSTAFA EZGİN (Bursa ) –  Bağışıklama kesinlikle son derece önemli. 

Burada bağışıklamayı it ibarsız hâle  getiren bi l iyorsunuz zaten aşı karşıt ı bir 

şey var.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Ama arkadaşlar öyle düşünmediler.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Hayır, onu demedik.  

MUSTAFA EZGİN (Bursa) –  Yani, aşıyla i lgil i,  yerl i aşıyla i lgi l i sizin 

farklı görüşleriniz olabilir.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Hayır o değil, onu demedim ben. Bakın, 

ben en son dedim ki, riskl i grubun hepsine yapılsın dedim. Bakın, aşı gelecek 

ulaşacak ulaşamayacak, tüm gruplara ulaşmayacak. Yani bakın, şu anda basit 

“enflüanza” aşısını, grip aşısını biz tedarik edemiyoruz tüm kesimlere. 

Dünyanın her yerinde olmayan bir puanlama var bizde.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  O rakamlar da güvenil ir değil  onu 

da söyleyeyim. Yani, televizyon...  

MUSTAFA EZGİN (Bursa) –Bütün bunlar, bağışıklamaya yönelik bir 

güvensizliği işmâm edecek bir sonuç ve f ikir doğurmasın. Sizin görüşünüz 
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olabilir, bunu bu ortamlarda tartışabil iriz ama benim tavsiyem şu: 

Bağışıklamayı it ibarsız hâle geti recek bir açıklamanız olmasın.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Ben en çok aşı yapan, aşıyla i lgi l i 

çalışan bir kişiyim; tabii ki bununla, aşı reddiyle yıl larca mücadele ett ik fakat 

söylemek istediğim şu: Televizyonlar bangır bangır şöyle bir mesaj veriyor: 

“Yüzde 90 güvenli.” “Yüzde 95 başarıl ı bir aşı.” Değil.  Şirket in sahibine 

soruyorlar “Aşı ne kadar süre koruyacak?” diye “Bilmiyorum” diyor adam ama 

biz yayın yapıyoruz “Yüzde 90 -95 koruyor.” diyoruz. Değil, öyle bir şey yok.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Sefer Bey, dünyada başlangıcından 

it ibaren en hızlı bulunan aşı kabakulak aşısı, beş yılda süreç tamamlanmış.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  İzlemek lazım, görmek lazım.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Beş yıl,  en hızlı bulunan aşı.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş)  –  Ben önlemleri aksatır diye 

tedirginim, onu söylemek istiyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Aslında söyledikleriniz birbir ini tamamlıyor. 

Siz “Diğer önlemleri aşı beklentisi göz ardı etmesin.” diyorsunuz, 

milletvekil imiz de “Aşıya karşı bir karşıt l ık oluşmasın .” diyor. İkisi birbir ini 

tamamlayan şeyler.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Sayın Başkan…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Herhâlde bir şey ekleyeceksiniz.  

İkinci sözleri vermeden önce başka konuşmak arzu eden var mı? 

Bitireceğiz çünkü.  

Buyurun. 

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Aşının bulunuyor olması ve bu süre içinde canlı 

kalmanın ne kadar önemli olduğunu yani çaresizlikten çareye geçişte 

insanların bir kere aşıyla i lgi l i  umudunu desteklemek lazım diye 

düşünüyorum. Tamam, şu anda net değil, bi l imsel konuşuyorlar çünkü 
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sonuçları tam  almadıkları için insanlara hatalı bir bi lgi vermek istemiyorlar 

ama biz bi l iyoruz ki virüs çok ciddi bir safhaya geçti ve aralık ayında da 

aşının Türkiye’de de uygulanması mümkün. Türkiye’de uygulanan aşıların da 

antikor oluşturma düzeylerinin gayet iyi o lduğunu dün Bakanımız da açıkladı. 

Şimdi burada, aşı karşıtl ığı gerçekten dünyada çok gelişiyorken aşıyla ilgil i 

en ufak bir olumsuz cümlenin burada geçmemesi gerektiğini ben de 

düşünüyorum. Çünkü yıl lar içerisinde 100’ler, 150’lerde olan aşı karşıt l ığı, a şı 

yaptırmama şimdi binlere, on binlere doğru gidiyor. Bunu kabul etmek 

mümkün değil, bizim bu konuda çok daha dikkatli olmamız gerekiyor.  

Süreyya Sadi Bilgiç Bey’e ben özellikle uyarıda bulundum, kimsenin 

konuşurken maskesini çıkartmaması gerektiğini. Bu  konuda ben arkadaşlarımı 

da uyarıyorum, herkes kendi arkadaşlarını da uyarsın; bu işi ciddiyetle 

uygulasınlar. Gerek dün Plan ve Bütçe Komisyonu toplantısında Komisyon 

Başkanını defalarca uyardım, geçen hafta da uyarmıştım; o uyarılarımıza 

rağmen insanlar  hâlâ konuşurken çıkartıyorlar ve herkese hastalık 

bulaştırıyorlar, bi le bi le ve bi l imi reddede reddede. Bunları mutlaka ve 

mutlaka bir kural hâline getirmek lazım. Eğer bir kişi televizyonda, yayında 

göstereceğim diye maskesini çıkartıyorsa ve orada insan ları tehlikeye 

atıyorsa bence herkes çıksın gitsin, dinlemesin.  

Teşekkür ederim.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok yerinde bir düşünce.  

Teşekkür ederim.  

Şimdi, müsaade ederseniz çok kısa bir özet yapayım ama bu tasnif 

edilmiş bir özet değil,  sizler konuşurken ben  de elimden geldiği kadarıyla not 

aldım, zaten arkadaşlarımız notlarını aldılar, el imizde bi lgi var.  

Meclis Genel Kurulunda havalandırma iyi yapılsın. Kapılardan sıkışık 

çıkılmasın. Maskesiz konuşulmasın. Maskelerin kal itesi üzerinde özell ikle bir 
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kere daha durulsun. Maskenin nasıl kullanılacağı bütün Meclis çalışanlarına 

ve milletvekil lerine iyi anlatılsın, öğretilsin. El dezenfektanları için de uygun 

kullanımın nasıl olacağı anlatılsın, gereksiz kul lanımın zararlı olabileceği 

anlatılsın. Ziyaretçi gir işleri yasak ama maalesef deliniyor. Bu hususta 

hassasiyetle buna mani olunsun. Yemek ve diğer ikramlar kul islerde 

kısıt lansın, hatta sayın mil letvekil imizin önerisi ki ben de buna yüzde yüz 

katıl ıyorum, Meclis lokantasında da pakete geçilsin. Zaten bana göre  kural 

olarak da geçilmesi gerekir yani bütün restoranlar geçtiğine göre Meclisin 

bunun dışında kalması düşünülemez. “Yemekhane kalabalık olmasın.” dendi 

ama pakete geçilirse zaten o tedbire şimdilik gerek kalmayacak. Bunun 

meslek hastalığı ya da iş kazası  sayılması konusunda hemen hemen en 

azındaki buradaki arkadaşların hepsi hemfikir ama gruplar ve i lgi l i  

bakanlıklarla herhâlde görüşmek gerekecek, bir ortak kanun…  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Bakan Bey de uygun olduğunu belirtt i  dün.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Sağlık  Bakanı.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Evet.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Aile, Çalışma ve Sosyal Hizmetler 

Bakanının konusu bu konu.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  O da hasta zaten.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Bunun üstünde duracağız, anlaşılmıştır.  

Servis araçlarının kalabalık olmaması, gerek araç artırma suret iyle 

gerekse saatler it ibarıyla bu sağlansın. Kanun teklif leri  i lgi l i  komisyonlarda, 

ihtisas komisyonlarında görüşülsün, mümkün mertebe uzlaşı sağlansın ki 

aşağıda işler azalsın. Belirt isi olup da test sonucu çıkmayan personel  bu 

sürede çalıştırı lmasın. Bir konu var, onu en sona bırakacağım. İş sağlığı 

hizmeti alınsın. Meclise ait bir f i lyasyon mekanizması oluşturulsun. Ayrıca, 

komisyondan her partiden birer üye de bu f i lyasyon mekanizmasını kendi 
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gruplarına sağlamak üzere irt ibat hâlinde olsun. Bölgelerden dönen 

milletvekil ine test yapılması için kendileri uyarılsın ve bu hususta farkındalık 

oluşturulsun. Kulisler, komisyon toplantıları ve diğer kapalı ortamlardaki 

kural lar net olarak belir lenip uygulamaya geçilsin. Meclis Gene l  Kurulunda 

bazı tedbirler okunsun, belki tekrar tekrar okunsun. Çalışanlar her hafta test 

yaptırsın, milletvekil leri dâhil olmak üzere.  

Değerli  Bakanımızın tavsiyelerinden, öneri lerinden şunlar var: 

Müzakerelerin video konferansla yapılıp bir özel sistem de oylanması. Çok 

yenil ikçi bir şey tabii  bu. Bu gündeme alınsın. Çalışma saatlerinin 

düzenlenmesi sağlansın. Belki de bir f ırsat olur hepimiz için. Yani gece 

çalışma, belli bir saatten sonra çalışma bana göre de gerçekten sağlıksız bir 

şey. Bir pandemi kurulu gibi çalışalım ya da pandemiyle ilgi l i sürekli 

bilgilenelim. İki haftada bir önerildi,  olabil ir, ayda olabil ir.  Bakanlıktan da 

ayda bir ya da iki ayda bir bilgi alalım. Dij ital para kullanalım, mümkün olduğu 

kadar parayla bulaşmayı önlemek için. HES Kodu mil letvekil leri  için de 

kullanılsın. Bu da çok cesur ama gerekli bir karar yani herkes için olan 

milletvekil i için niye olmasın? Mil letvekil lerinin dokunulmazlığı olduğu için 

kimse dokunamıyor ama en azından bunun milletvekil ine de bildir i lmesi lazım.  

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) –  Kendisini de korumuyor aslında.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Kendi duyarlı l ığıyla bu hususta davranması 

sağlanmalı.  

Şimdi, müsaade ederseniz şöyle yapalım bütün bunlarla i lgil i olarak: 

Her partimizden burada birer isim belirlersek, stenograflarımızın aldığı notlar 

i le bu benim aldığım notları bir araya getiririz, bir mutabakat metni 

oluştururuz hemen bu hafta, öbür haftanın başında, pazartesi günü. Ali Şeker 

Bey arada “Salı günü gecikmeden görüşelim.” önerisini yaptı haklı olarak. O 

mu tabakat metnini gerekirse bizler imzalayarak… Gruplarımızla ayrı ayrı 
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görüşelim yani onları gidip ziyaret edersek bir nezaket gösterisinde bulunmuş 

oluruz. Sonra da Türkiye Büyük Millet Meclisi Başkanımıza götürelim. Böylece 

biz el imizden geleni herhâlde yapmış oluruz.  

Sona bıraktığım husus şuydu: Genel Kurulun çalışma usulleri… Gerçi 

Mehdi Bey’in, Sayın Bakanımızın ifade ettiğini söyledim; o, çok yenilikçi bir 

şey, yapabil irsek bana göre çok da harika bir şey olur. Yani belirl i saatler, 

belirl i konuşma usuller, yoklamalarla i lgil i hususlar, çıkarılacak kanun 

maddelerinin sayıları… Bence burada hem muhalefete hem iktidara düşen 

işler var ve biz buna burada karar veremeyiz, buna gruplar karar verecek ama 

biz gruplara şunu söyleyebil iriz bence, metnimize bunu  da koyarız: “Lütfen 

buradaki çalışmayı kalabalık oluşturmayacak, bir de hafif letecek, gece 

yarılarına kadar bırakmayacak bir düzene geçin.” Yani muhalefet burada 

başka bir şey talep ediyor, ikt idar başka bir şey talep ediyor. “Siz oturun 

kendi aranızda lütfen bunu yapın, biz Sağlık Komisyonu olarak, bir iht isas 

komisyonu olarak bunun bir ihtiyaç olduğunu görüyoruz. Detaylarına biz 

girmiyoruz, buyurun siz aranızda konuşup yapın, bir mutabakat sağlayıp bunu 

halledin.”  

Yani geçen gün bir arkadaşımız çok önemli bir şey söyledi, bizim 

kulislerimiz, özell ikle iktidar kul isi -açık söyleyeyim - amele kahvesi gibi bir 

şey oluyor. Orada oturuyor insanlar, kalabalık biçimde mecbursunuz oturmaya 

çünkü yoklama istenecek ya da bir şey olduğunda koşmanız lazım, 

koşturmanız lazım ve bilmiyorum ki acaba muhalefet tarafında bulaş olan 

arkadaşlarımızın sayısı ikt idar tarafındakinden daha mı az?  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  İktidar tarafında daha fazla çünkü daha fazla 

milletvekil i var.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  İki tarafta da benzer mi o ldu acaba? 

BURHANETTİN BULUT (Adana) –  Yüzde 10’dan daha fazla.  
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SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Aynıdır, aynı Sayın Başkanım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Ama herhâlde birbirine benziyordur. Ben 

bilerek sayı telaffuz etmiyorum ki, burada kayıt lara geçiyor ama çok bü yük 

sayıda olduğu bell i yani.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Oranlara bakalım, Meclis Başkanlığından 

sayıları alalım.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Bir haber yapıldı, 81 vekil in 

enfekte olduğuna dair.  

HABİP EKSİK (Iğdır) –  Uzlaşma kültürünü ön plana çıkarmalıyız. 

Uzlaşarak bunu minimum seviyelere indir ir iz.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Yani şöyle arkadaşlar, şunu hepimiz 

bil iyoruz: Meclis Genel Kurulunu ve kulisleri kalabalıklaştıran husus 

yoklamalardır ve karar yeter sayılarıdır. Ancak, bundan şu mana çıkmasın: 

Yani iktidar istediği gibi her kanunu getirsin, istediği yoğunlukta getirsin, 

muhalefette yoklama da istemesin, karar yeter sayısı da istemesin. Bu anlam 

çıkmasın ama kalabalığın bundan olduğunu hepimiz bil iyoruz. O zaman 

oturup uzlaşsın gruplar, aralarında uzlaşsınlar. Bell i bir çalışma saati, bell i bir 

çalışma maddesi…  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Komisyondan uzlaşıyla gelsin, orada 

tartışılmadan geçsin.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  O da bir çözüm, o da güzel bir çözüm.  

HABİP EKSİK ( Iğdır) –  Sorunlu maddeler gelmezse zaten bu yeterince 

konuşulmaz.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Yani şu da, polit ika yapmanın bir neticesi 

olarak her zaman uzlaşı sağlanamaz. Ya, bu hepimizin  temennisidir uzlaşı 

sağlanması ama iktidar, muhalefet biraz da bunun için var. Şimdi, orada 

uzlaşı sağlanamamış olabi l ir ama çalışma usullerinde uzlaşı sağlanır, otursun 
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çalışsınlar yani.   Mesela ben ikt idar olarak haftada 80 madde çıkarmak 

isterim, muhalefette -zaten karşı olduğu bir konu vardır uzlaşılmamıştır - 20 

madde çıkmasını isteyebilir. Yani o zaman 20 madde ile 80 maddeyi toplarız 

ortalamasını alırız bir şey yaparız.  

BURHANETTİN BULUT (Adana) –  Burada asıl sorun torba yasa olarak 

sunulması.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ -  30 madde denir, 20 madde denir neyse… 

Kendi aralarında grupların anlaşması hususunda, biz, müsaade ede rseniz 

metinimize onu yazalım ve onları teşvik edelim.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Torba yasanın minil imize edilmesi lazım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Teknik tarafını da onlar artık yapsın.  

BURHANETTİN BULUT (Adana) –  Torba yasadan vazgeçilmesi lazım.  

MEHMET MEHDİ EKER (Diyarbakır) -  Sayın Başkan…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Buyurun Sayın Bakanım.  

MEHMET MEHDİ EKER (Diyarbakır) –  Önerime çok küçük bir i lave 

yapmak ist iyorum. 

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Buyurun. 

MEHMET MEHDİ EKER (Diyarbakır) –  Meclis Başkanımıza, Sağlık 

Komisyonu Başkanı sıfatıyla sizin de eşlik ederek, yani bu heyetinde ortak 

görüşü üzerinde mutabakat sağladığı bir öneriler paketini, burada, herkesin 

imzalayacağı, - sizlerin yani- Meclis Başkanımızın bunu ya part i l iderleriyle 

veyahut part i lerin Grup Başkan Vekil leriyle bir araya gelmek suret iyle 

pandemi sürecine il işkin Meclis çalışmalarının düzenlenmesiyle i lgi l i  burada 

bir alternatif , müzakere metni veya mutabakat metni öneri lmesi gerekiyor. O 

zaman çalışma usulü onlarla birl ikte kendi aralarında bir arada değer lendir i l i r, 

şart ları oluşturulur, şart ları konuşulur hem süre hem zaman hem bunun usulü 

her nasıl olacaksa. Çünkü bizim bir İç Tüzük’ümüz var ama mutabakatla 
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hepimiz bil iyoruz ki o İç Tüzük’ün bazı maddeleri pandemi şart larına uygun 

olarak üzerinde mutabakat sağlanırsa ona göre uygulanır. Pandemi inşallah 

atlatıl ır, atlatı ldıktan sonra da neyse tekrar konsensüsle demokrasinin esası 

budur.  

Şimdi, sözümü bağışlayın “Popülasyonun olduğu yerde varyasyon olur.” 

diye bir istatist ik, kaide var. Demokratik sistemde böyledir. Eğer bir yerde 

birden fazla parti,  görüş vesaire varsa görüşler olacaktır.  

MUSTAFA ESGİN (Bursa) –  Farklı görüşler olur.  

MEHMET MEHDİ EKER (Diyarbakır) –  Bu görüşlerin olmasından daha 

doğal daha tabii  hiç bir şey yok. Asıl mesele sistemin ruhun a, özüne bir zarar 

vermeden o şart ları kendi aramızda bizim oluşturmamızdı. Bunu da yapacak 

olan biziz. Yani buradaki toplumu koruyacağız, kendimizi koruyacağız, mil leti 

koruyacağız, şahsımızı koruyacağız. Böyle aci l ve önemli bir şeyden 

geçiyoruz.  

Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Sayın Başkanım bende…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Zaten Değerl i Bakanım, düşüncemiz tam da 

budur. Bunu inşallah yapacağız.  

Buyurun. 

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Çok yerinde bir toplantı oldu, 

gerçekten yararlı  bir toplantı oldu. Birçok arkadaşımız görüşlerini ifade etti ler 

ve bir çoğunun da örtüştüğünü gördük bu toplantıda. Sonuçları bakımından da 

ben yararlı olacağını düşünüyorum. Sadece bu sağlık çalışanlarının meslek 

hastalığı kabul edilmesiyle i lgi l i grupla r arasında da bir mutabakat oluştuğu 

anlaşıl ıyor, sizin de ifadesinden açıkladığınız.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Gruplar arasında değil  de buradaki üyeler 

arasında.  
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ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Burada, yani temsil edilen 

arkadaşlarımız açısından öyle gözüküyor. Sağlık Bakanımız da bunu kabul 

etti dün akşam ve bunu Çalışma Bakanlığı nezdinde de görüşülmesi 

gerektiğini ifade ettiniz. Eğer uygun görürseniz ya Çalışma Bakanımızın -

kendisi gerçi o da Covid -19’a yakalanmış, geçmiş olsun dileklerimizi i let iyoruz 

ama- uygun göreceği yakın çalışma arkadaşlarından, görevlendirebileceği 

kişileri  buraya gönderip bu konuyu burada etraf lıca tartışabil irsek ve hızlı bir 

şeki lde yani çok uzatmadan bunu, bu süreci…  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Çok sayıda teklif  var çünkü.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  … çok yararlı olur diye düşünüyorum 

Sayın Başkanım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Teşekkür ederim.  

Şimdi, hakkını verel im Çalışma Bakanımız, kısa ismiyle Çalışma 

Bakanımız diyorum, uzun ismi var onun.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Aile, Sosyal İşler…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Aile, Çalışma ve Sosyal Hizmetler 

Bakanlığı, bu hususta biz kendisini ziyaret etmek, gitmek istedik -siz 

muhtemelen yoktunuz o toplantıda - sağ olsun kabul etti , gitt ik uzunca da bir 

toplantı yaptık yani. Kaç saat bir arada olduk?  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş)  - Dört saat falan.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Dört saat bir arada olduk. Kani Bey vardı, 

bence çok da faydalı oldu.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Sayın Başkanım, o toplantıya 

gelemememizin sebebi aynı gün Plan ve Bütçe Komisyonu vardı.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Ben neden gelmediniz demiyorum. Yani ben 

Bakanımızın bu husustaki alakasını söylüyorum. Dört saate yakın oturduk.  
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ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak) –  Plan ve Bütçe Komisyonunda iş ve 

çalışma yaşamını i lgilendiren, esnek çalışmayla ilgil i iş ve çalışm a yaşamında 

da çok tepki toplayan, 14 milyon işçiyi huzursuz eden maddeler vardı. Biz, bu 

anlamda Komisyon çalışmasına katıldık, Al i  Şeker Vekil imizle beraber, 

gelemedik yani sebebi oydu. Aynı saatte çakışmasaydı, aynı güne 

çakışmasaydı mutlaka işt irak ede rdik.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Bunu şunun için söyleme iht iyacı duydum. 

Biz, Sayın Bakanımıza, -Allah şifalar versin - iyileşir iyileşmez lütfen 

Komisyonumuza gelin, bize bir bilgi verin dersek bunu memnuniyetle kabul 

edeceğini de ifade etti. Hatta biraz geniş bir i lgi alanı olan, birbirine farklı 

konuları olan Bakanlık olduğu için farklı alanları da tematik olarak 

Komisyonumuza gelinip bilgi verilmesini sağlayacak durumdayız şu anda. 

Bunu, bugün de arkadaşlarımız teklif  ett i ler, çok faydalı olacağına da 

inanıyorum. Nitekim bahsettiğiniz kanunla ilgil i olarak da neticeten gruplar 

arasında bir mutabakat sağlandı ve çok da iyi oldu.  

ÜNAL DEMİRTAŞ (Zonguldak)  - Mutabakat sağlandı ve geri çekildi, 

çok da iyi oldu.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Evet, aynen. 

HABİP EKSİK (Iğdır) - Sayın Bakanım, bir şey söylemek ist iyorum. Tek 

bir cümle müsaadeniz olursa.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Buyurun. 

HABİP EKSİK (Iğdır) - Sayın Bakanla, özell ikle bu meslek hastalığı 

konusunda görüşülürse veya ilgil i gruplarla sizin, özell ikle iktidar partisiyle  

görüşülürse bence bu az tehlikel i ve kamu kuruluşlarına iş sağlığı ve 

güvenliği hizmetinin ertelenmesi konusunun da o geçiri len maddenin de… 

Bence kanununda geri çekilmesi konusunda görüşme yapılması lazım çünkü 

şu an kamu kuruluşlarının hepsi iş sağlığı ve güvenliği hizmetinden mahrum. 
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Eczaneler mahrum, avukatların büroları mahrum yani birçok yer lokantalar, 

restoranlar, kafeler bunların hepsi az tehlikel i oldukları için bu hizmetten 

mahrum. Sefer Hocam da zaten bu alanda demin bahsetti . Bence bu konunun 

tekrar tartışılması lazım, bu maddenin gerekirse yeniden düzenlenmesi 

gerekli.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Değerli Milletvekil im, o konunun ben Sağlık 

Bakanı olarak da geçmişte çok içinde olduğum için burada benim 

düşündüğüm bir nokta var - matematiksel olarak düşünmek lazım. Kanunun 

maddesinin öngördüğü hekim sayıları, orada iş güvenliği ve iş sağlığının 2 

parçası var aslında. Bir iş sağlığı konusu var, bir iş güvenliği konusu var.  

HABİP EKSİK ( Iğdır) –  Uzman var. Bil iyorum, yıl larca çalıştım Sayın 

Bakanım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  İş güvenliği alanında iş güvenliği uzmanları 

için yeterli  eleman var mıdır, ne kadar vardır bakmak lazım. O da yok şu 

anda. 

HABİP EKSİK (Iğdır) –  80 bin tane iş güvenliği uzmanı var şu anda 

boşta.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –   Önce yoktu sonradan oluştu.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Anladım ama iş sağlığı konusunda o 

kanundaki sayılara tam uyarsak -ben size söyleyeyim - hele de şöyle bir 

pandemi zamanında biz sahada çalıştıracak doktor bulamayız. Şimdi, böyle 

bir riskimiz var bunu bilelim. Ben zamanında sa yılara çok it iraz etmişt im.  

HABİP EKSİK (Iğdır) - Çözdüler Sayın Bakanım, onu da çözdüler, sizin 

döneminizde zannediyorum.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Çok it iraz etmiştim.  

HABİP EKSİK (Iğdır) –  Sözünüzü kesiyorum, kusura bakmayın.  
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Aile hekimlerine ek otuz saat bu şekilde çalışma izni veri ldi yani aile 

hekimleri isterlerse OSGB’lerde ek otuz saat çalışabil ir lerdi.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Şimdi, bunu matematiksel olarak çalışmak 

lazım, sadece onu söyleyeyim, şu anda detayına hakim olmadığım için.  

HABİP EKSİK (Iğdır)  –  Olur yani…  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Şimdi, o zaman, gruplardan birer isim bana 

verebilirseniz, biz hemen bu çalışmayı yaparız. Çok uzun bir metin 

hazırlamayacağız zaten, prat ik gitmemiz lazım. Pratik bir metin hazırlayıp 

önümüzdeki salı günü -eğer uygunsa Meclis Başkanımızdan da randevu alır - 

o metinle beraber, sizin adınıza ben ve gruplardan seçtiğimiz arkadaşlar 

gideriz.  

Cumhuriyet Halk Partisinden? 

BURHANETTİN BULUT (Adana) –  Ali Şeker arkadaşımız.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Ali Şeker Bey.  

Mill iyetçi Hareket Pa rt isinden Sefer Aycan Bey.  

HDP’den?  

SEMRA GÜZEL (Diyarbakır) –  Serpil  Vekil  şu anda…  

İSMAİL TAMER (Kayseri) –  Serpil Vekile danışalım bir.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Bana bi ldir in o zaman, gruba yazarsınız.  

SEMRA GÜZEL (Diyarbakır) –  Gruba yazalım.  

BAŞKAN RECEP  AKDAĞ –  İYİ PARTİ’den? Şu anda kimse yok, sorarız 

onlara.  

Bir isim de bizden kim olsun arkadaşlar?  

MUSTAFA ESGİN (Bursa) –  Arife Hanım’ı yazdım da o burada olduğu 

için, biz hafta sonu il dışı oluyoruz.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Arife Hanım, Arife Polat Düzgün.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Karantinada o.  
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BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Öyle mi? Arife Hanım, siz karantinada 

mısınız? Karantina lafı doğru burada, değil mi? Yanlış, izolasyonda diyeceğiz.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Pozit ifse izolasyonda demek lazım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Pozit if  misiniz, temaslı mı?  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Sayın Başkanım, testim pozitif  

çıktı.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Geçmiş olsun, izolasyondasınız.  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Evet ama katıl ırım, problem değil, 

ben evden takip edebil ir im. 

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Yok, o ayrı yani ziyarete gideceğiz ya, siz 

gelemezsiniz o açıdan.  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Tamam, pekâlâ.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Mustafa Bey’i yazıyorum, Mustafa Esgin’i 

yazıyorum.  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Sayın Başkanım, i leti lmesi için iki 

nokta söyleyebilir miyim? El kaldırdım ama görülmedi.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Tabii,  son söz milletvekil inin. Bit irelim 

efendim sizinle.  

Buyurun. 

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Şimdi, özellikle Mecliste 

çalışanlarda esnek çalışma yok. Baz ı bölümler -ki özellikle erkek kuaförü, 

bayan kuaförü, kütüphane - Genel Kurul dışında da işe gelmek zorunda 

kalıyorlar ve ister istemez, bu bir sirkülasyona sebep oluyor. Bunu da 

özell ikle not alalım ama gereksiz, etkin olmayan saatlerde onların da orada 

bulunmaları çok anlamlı değil.  

İkincisi de bu çalışma saatlerine şu anda pandemi kurulu karar aldı ya, 

saat 10.00’la 22.00 arası. O da bizim için geçerl i olsa…  
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BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Aslında geçerl i.  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  İşte bunu uygulayabil irsek Mecliste 

de, çalışma saatleri otomatikman düzene girmiş olur.  

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Ama sadece cumartesi,  pazar 

geçerl i.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Meclis öyle kolay kolay yürütmenin 

söylediği işe de kendini bağımlı hissetmez yani Türkiye Büyük Mil let Mecl isi 

burası.  

ARİFE POLAT DÜZGÜN (Ankara) –  Evet ama Meclis olarak da sonuçta 

kendi kararımızı kendimiz de alabiliriz bunu düşünerek.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Bunu zaten çalışıp götüreceğiz 

Başkanımıza.  

Ali Bey, pazartesi burada mısınız?  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Salı günü burada olacağım.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  O zaman dij i tal mecra üzerinden metni 

konuşuruz, tartışırız. Dij ital mecra üzerinden konuşma imkânımız var.  

ALİ ŞEKER (İstanbul) –  Olur, ne zaman nasıl isterseniz.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Sefer Bey? 

SEFER AYCAN (Kahramanmaraş) –  Buradayım ben.  

BAŞKAN RECEP AKDAĞ –  Sizinle de yine di j ital mecradan da 

konuşuruz, Mustafa Bey’le de öyle konuşuruz. Yani salıya yetiştirebi l irsek 

salıya, yetiştiremezsek çarşambaya bu ziyaret leri inşallah yapalım.  

Çok teşekkür ediyorum hepinize, sağ olun.  

Toplantıyı kapatıyorum.  

   Kapanma saati :13.14 

 

 


